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عرضــه قطره چکانی و نوســان قیمت از ســوی برخی شــرکت های 
هواپیمایی و در نتیجه آن رشد قیمت بلیط هواپیما در تعطیلات نوروزی 
و اکنون تابســتانی به معضلی ادامه دار برای مردم استان بوشهر که از 

خط ریلی هم بهره ای ندارند، تبدیل شده است.
اگرچه برخی از مســئولان از کاهش قیمت بلیط هواپیما نســبت به 
ماه های گذشــته خبر داده اند، اما اکنون شــاهد هستیم که مسافران 
هنگام دریافت بلیط با گرانی مواجه می شوند. در این شرایط سفر هوایی 
برای بسیاری از مردم عادی مقرون به صرفه نیست و شاید بتوان گفت 
این نوع سفر کم کم به انحصار کارکنان دولت برای انجام ماموریت های 

اداری که قرار نیست هزینه ای از جیب بپردازند، در خواهد آمد.
یکی از شهروندان بوشــهری در گفت وگو با ایسنا می گوید: طبق اعلام 
مسئولین قرار بود که قیمت بلیط هواپیما افزایش پیدا نکند، اما اکنون 
تمام شرکت ها به طور رسمی در ســایت های فروش بلیط را با چندین 

برابر قیمت و به صورت قطره چکانی عرضه می کنند.
رضایی اضافه می کند: قیمت بالا از یک طــرف و کمبود عرضه از طرف 
دیگر برای منِ بیمار مشکل ساز شده است. من برای درمان مجبورم هر 
ماه به پایتخت سفر کنم. در این شرایط باید ۲ هفته قبل از سفر به فکر 
تهیه بلیط باشم چرا که با توجه به افزایش میزان تقاضا و همچنین عرضه 
قطره چکانی بلیط از سوی برخی از آژانس ها و شرکت های هواپیمایی، 
بلیط یا کمیاب شده اســت و یا نایاب.او عنوان می کند: برایم عجیب 
اســت بارها پیش آمده که برای تهیه بلیط با مشکل مواجه بوده ام، اما 
پس از یافتن بلیط در نتیجه کنســلی یا خرید بلیــط از طریق مجاری 
دیگر غیر از سامانه های فروش شرکت ها وقتی سوار هواپیما شده ام، 
صندلی های خالی زیادی دیده ام!به گفته این شهروند بوشهری، برای 
ســفر بوشــهر به تهران بلیط با قیمتی کمتر از یک میلیون و ۳۰۰ هزار 
تومان پیدا نمی شــود و من به دلیل مشکلات جســمی نمی توانم هر 
ماه به صورت زمینی به تهران بروم. قطاری هم وجود ندارد که با خیال 
راحت بتوانم ســفر کنم، تنها گزینه من هواپیما است، آن هم که کمرم 
زیر بار قیمت های نجومی اش خم شده است.به گزارش ایسنا، گشت و 
گذاری در سایت های اینترنتی فروش بلیط هواپیما نشان می دهد که 
موضوع کاهش عرضه بلیط هواپیما که از ماه ها پیش مطرح بوده است، 
همچنان ادامه دارد. تاجایی که اولین بلیط موجــود برای هفته آینده 

است آن هم با حداقل قیمت ۲ میلیون و ۱۸۶ هزار تومان!

قیمتپروازهایبوشهرسرازآسمانهفتمدرمیآورد

مدیر یکی از آژانس مسافرتی در شهر بوشهر به ایسنا می گوید: معتقدم 
جلوگیری از فروش و عرضه بلیط های هواپیما از سوی برخی ایرلاین ها 
تعمدی و با انگیزه فروش گران تر است. اینکه برخی از آن ها می گوید 
عرضه قطره چکانی بلیط به علت کنسل شــدن سفر از سوی مسافران 
است، ادعایی واهی به نظر می رســد؛ چرا که هر مسافری قصد کنسل 
کردن سفر خود را داشته باشد تنها سه روز منتهی به انجام پرواز می تواند 
این کار را انجام دهد، اما اپراتورهــا و ما آژانس داران در حالی که به طور 
مرتب ســایت های اینترنتی فروش را چک می کنیم، اما نمی توانیم 

بلیطی تهیه کنیم!
وی یادآور می شود: ماه گذشته برای یکی از مشتریان می خواستم در 

تاریخی معین بلیط سفر به مشهد تهیه کنم. اما هر چه از دو هفته قبل از 
تاریخ سفر، جست وجو می کردم بلیطی پیدا نمی شد تا اینکه در نهایت 
یک روز مانده به آن تاریخ موفق بــه تهیه یک بلیط یک طرفه به مقصد 

مشهد با مبلغ یک میلیون و ۷۰۰ هزار تومان شدم!
امید می رود مسئولان و مسئولان حوزه اقتصادی استان بوشهر با توجه 
نزدیک شدن به فصل تعطیلات تابستانی و افزایش تقاضاهای مردمی 
برای خرید بلیط هواپیما، رفع این مشکل را با سرعت بیشتری در دستور 
کار خود قرار دهند. چرا که بی بهره بودن از خط ریلی در استانی که سالانه 
میزبان میلیون ها مسافر از نقاط مختلف کشــور است خود به تنهایی 

آسیب جدی به گردشگری وارد می کند.  

قیمت پروازهای بوشهر سر به فلک کشیده است

تیک آف قیمت ها!

گرە بر روی گرە می زند و رج به رج و دانه به دانه در میانه رقص رنگ ها با دست های هنرمندانهاش نقش 
و تار و پودی بر دار قالی می زند که شهرتش دنیا را در نوردیدە اســت.فرش دستباف کردستان از نظر 
تاریخچه، قدمتی بســیار طولانی دارد و دارای قدمتی چند هزار ساله است.فرش دستباف کردستان 
از نظر خصوصیات ظاهری و کیفیت محبوبیت بسیاری در بین فرش های دستباف ایرانی دارد و از 
طرح های بومی و خاص منطقه کردنشین در این فرش ها استفادە شدە است.کلاه فرنگی، لچک 
ترنج، گل میرزا علی، گل و بلبل، عروس و داماد، گل فرنگ، زرافشان، گل وکیلی، گل مینا، جقه 

چارکی، جقه توپی، جقه گره ای، جقه یحیی چلمه، جقه شــاخ گوزنی، جقه و قندیل، محرمات، قاپ 
قاپی، طرح اژدر، طرح سوزنی، گل ســرخ و... از انواع طرح های خاص منطقه کردستان است.یکی از 
خاستگاەهای فرش دستباف کردستان، سنندج و بیجار است که دارای خصوصیات و ویژگی های منحصر 
بهفرد فن بافت بخصوصی است که هرچند از فرش های دســتباف منطقه کردستان است، اما این دو 
خاستگاه تفاوت بسیار زیادی از نظر طرح و نقش، ساختار، فن بافت و طیف های رنگی با یکدیگر دارند.

شرایط خاص اقلیمی و آب و هوایی و معیشتی مردم تاثیر بسزایی در نوع بافت و طرح فرش ها است و 
طرح فرش ها نمایی از پیچ و خم های زندگی کوهستانی مردم کردستان است.رئیس مرکز ملی فرش 
ایران با حضور خود در جلسه کمیته فرش دستباف اســتان کردستان نیز بر روایتگری فرش دستباف 

تاکید کرد و گفت: فرش ما به سلیقه سازی احتیاج دارد.

فرشدستبافکردستان؛انعکاسیازفرهنگومعیشت
مردمانکُرد

تولیدگوشتمرغدرخراسانجنوبی
بیشازنیازاستاناست

مدیرکل دفتر هماهنگی امور سرمایه گذاری استانداری خراسان 
جنوبی گفت: تامین گوشــت مرغ بیش از نیاز استان بوده و برای 
قیمت نیز صلاح مردم و مرغداران را همزمان پیش برده ایم.قیمت 
در خراسان جنوبی اکنون به نسبت کشوری قیمت مطلوبی است، 
اما همین تفاوت قیمت با قیمت سایر استان ها به قاچاق دامن زده 
است. در هفته های گذشته دولت نیز بارها اعلام کرده که با توجه به 
مدیریت بازار و تامین نیازها، اجازه افزایش قیمت مرغ را در بازار 
نمی دهد و مصرف کننده نهایی نباید با قیمتی بالاتر نیاز خود را تامین 
کند. اما در حال حاضر با اینکه میزان تولید گوشت مرغ در خراسان 
جنوبی بالاتر از نیاز استان است، اما به دلیل شرایط دلالی و قاچاق، 
بازار وضعیت مطلوبی ندارد.علی صادقی در گفت وگو با ایسنا در مورد 
وضعیت بازار مرغ در استان، اظهار کرد: وضعیت دائما در حال رصد 
اســت؛ جوجه ریزی بین ۴۲ تا ۵۰ روز صورت گرفته و دامپزشکی 
به صورت کامل نظارت دارد.وی با بیان اینکه هرهفته کمیســیون 
تخصصی تنظیم بازار به ریاست معاون استاندار با دبیری صنعت، 
معدن و تجارت تشکیل می شود، ادامه داد: تامین در مرحله اول 
مهم است که در این راستا روزانه به صورت میانگین ۳۰ تن تامین 
می شود که بیش از نیاز است.مدیرکل دفتر هماهنگی امور سرمایه 
گذاری اســتانداری خراســان جنوبی با بیان اینکه تولید همواره 
بیش از نیاز اســت، اظهار کرد: از اواخر سال گذشته تاکنون روزانه 
۶۰ تا ۷۰ تن تولید داریــم؛ از نظر قیمتی نیز پایین تر از نرخ مصوب 
کشوری در حال توزیع هستیم.صادقی با بیان اینکه اکنون با رصد 
قیمت های کشور باید گفت جزء دو تا سه استانی هستیم که قیمت 
مصوب را رعایت می کنیم، تصریح کرد: کاری کرده ایم که مرغداران 
و تولیدکنندگان نیز ضرر نکنند.وی با بیــان اینکه برای حمایت از 
مرغداران در قیمت پایین، دو مکانیزم را پی گرفتیم، افزود: براساس 
این مکانیزم مصوب کرده ایم مرغــداران ۵۰ درصد مرغ خود را به 
کشتارگاه های اســتان داده و مازاد نیاز را به خارج استان دهند و 
از طرفی روزانه گزارش تامین و توزیع مرغ را به کشــور می دهیم.

مدیرکل دفتر هماهنگی امور سرمایه گذاری استانداری خراسان 
جنوبی با بیان اینکه مکانیزم دوم تامین نهاده هاست، اظهار کرد: 
هر روز وضعیت بازار رصد می شود و اگر قاچاق وجود داشته باشد، 
رصد و برخورد می کنیم.صادقی در پاسخ به این سوال که آیا تفاوت 
قیمت بین استان خراسان جنوبی و سایر استان ها باعث تشدید 
قاچاق می شود، افزود: ما در خراسان جنوبی قاچاق بزرگ و سازمان 
یافته ای نداریم، اما باید گفت تخلف قاچاق وجود دارد.وی با بیان 
اینکه اطمینان می دهیم اگر موردی باشد در دستگاه های بازرسی، 
جهاد کشاورزی و صمت پرونده تشکیل و با قاچاق برخورد شود، 
ادامه داد: عرضه خارج از شبکه و غیرقانونی مرغ قاچاق بوده و با 
آن برخورد می شــود.مدیرکل دفتر هماهنگی امور سرمایه گذاری 
استانداری خراسان جنوبی با بیان اینکه مشکلی در تامین نداریم 
و به گونه ای نیست که مغازه ها خالی از مرغ باشند، افزود: ممکن 
است در مغازه ای در قسمتی ازشــهر فروش بالاتر بوده و مرغ در 
ساعات اولیه روز تمام شود که این ناشی از کمبود این گوشت نبوده 

و مردم می تواند از مغازه دیگری خرید کنند.
وی با بیان اینکه ممکن است خروج جزئی به خارج استان داشته 
باشیم ولی این امر مانع تامین در داخل استان نمی شود، تصریح 
کرد: برخی مرغداران اعتقاد دارند که هزینه های نگهداری مرغ و 
قیمت همخوانی ندارد که باید گفت تصمیم گیری ها در این مورد 
در اختیار ما نبوده و کشــوری اتخاذ می شود.صادقی با بیان اینکه 
مرغ مشمول قیمت گذاری تنظیم بازار بوده و قیمت مصوب تعیین 
می شود، اظهار کرد: باید قیمت مرغ زنده در کشتارگاه و گوشت مرغ 
آماده به طبخ را مدیریت کنیم؛ بنابراین قیمت مرغ نباید از ۷۳ هزار 
تومان فراتر رود و بیشــتر از این قیمت پرونده تعزیرات حکومتی 

تشکیل خواهد شد.
 

توزیع۵۵تنمیوهدرقالبطرح
شجرهطیبهبیننیازمندانکمیتهامداد

خراسانشمالی
مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( خراســان شمالی گفت: با 
مشارکت باغداران خیر خراسان شمالی در طرح شجره طیبه کمیته 

امداد، ۵۵ تن میوه بین نیازمندان استان توزیع شد.
به گزارش ایســنا به نقل از روابط عمومی کمیته امداد خراســان 
شمالی، مجید الهی راد با اشاره به اینکه طرح شجره طیبه از طرح 
های ماندگار کمیته امداد و از باقیات و صالحات است، اظهار کرد: 
در حال حاضر ۴۱۰۰ اصله درخت در قالب طرح شجره طیبه توسط 
باغداران خراسان شــمالی جهت توزیع میوه بین نیازمندان وقف 
شده اند.وی با اشاره به اینکه در سال گذشته ۵۵ تن میوه از درخت 
های وقف شده باغداران استان جمع آوری و بین نیازمندان توزیع 
شد، گفت: در خراسان شمالی ۵۳ باغدار در طرح شجره طیبه کمیته 

امداد مشارکت دارند.

اخبار

مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای مازندران و گلستان گفت: 
نخستین، بزرگترین و مدرن ترین ترانســفورماتور فوق توزیع 
۶۳.۲۰ کیلوولت دانش بنیان با تکنولوژی بالای ایران با ظرفیت 
۶۰ مگاولت آمپر در شهرســتان گرگان اســتان گلستان نصب، 

تست و راه اندازی شد.
به گــزارش روابط عمومی شــرکت برق منطقــه ای مازندران 
وگلســتان، دکتر موســوی تاکامــی در آیین بهره بــرداری از 
ترانســفورماتور جدید و پرقدرت فوق توزیــع ۶۰ مگاولت آمپر 
کشــور و به احتمال زیاد، غرب آسیا، در پست ۶۳.۲۰ کیلوولت 
گرگان ۳ استان گلســتان گفت:  رشد ســریع بار با نرخ بیش 
از ۱۰درصد که در ســال جاری در برخی مناطق به ۲۰درصد هم 
رسیده است، مشکلات تامین زمین برای احداث خطوط فوق 
توزیع، گران بــودن قیمت زمین برای احداث پســت، چگالی 
بالای بار در مناطق شــهری، تخریب مبلمان شهری با احداث 
گسترده خطوط هوایی در مناطق شــهری، خطوط زیاد فشار 
متوسط منشعب از تعداد زیاد پست های فوق توزیع، راندمان 
پایین ترانســفورماتورهای معمولی و ســطح نویز نامناســب 
ترانسفورماتورهای فوق توزیع ســنتی، شرکت برق منطقه ای 
مازندران و گلستان را در ســال ۱۴۰۱ بر آن داشت تا با استفاده 
از مکان پســت های موجود و افزایش ظرفیت خطوط موجود 
با اســتفاده از هادی های پرظرفیت، ظرفیت منصوبه و میزان 

بارگیری از پست های فوق توزیع را افزایش دهد.

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان خبر داد:

برقراریبیمهبیکاریبیشاز۱۹۰۰نفردر
لرستان

مدیرکل تعاون کار و رفاه اجتماعی لرستان از برقراری بیمه بیکاری یک 
هزار و ۹۰۵ نفر در استان خبر داد.علی جهانی روز ۲۰ خردادماه در جمع 
خبرنگاران، با بیان اینکه صیانت از نیروی کار، حفظ اشــتغال پایدار و 
تنظیم مناسبات کارگری و کارفرمایی اصلی ترین وظیفه وزارت تعاون 
کار و رفاه اجتماعی است، اظهار کرد: بیکار شدن یکی بزرگترین معضل 
افراد شاغل در واحدهای اقتصادی است که در این موقعیت، داشتن 
مقرری بیمه بیکاری می تواند بخش کوچکــی از هزینه های ضروری 
زندگی را پوشش دهد و یکی از اساســی ترین حمایت های اجتماعی 

دولت از کارگران زحمتکش است.
وی با اشــاره به اینکه از نظر قانون، بیکار به شخص بیمه شده ای گفته 
می شــود که بدون میل و اراده خود، اخراج واکنون آماده به کار است و 
می تواند در محیط جدیــد فعالیت خود را آغاز کند، افزود: طی ســال 
گذشته دو هزار و ۳۰۷ پرونده مقرری بیمه بیکاری توسط هیات های 
تشخیص، رسیدگی و جهت مراحل نهایی به سازمان تأمین اجتماعی 
ارسال شد.مدیرکل تعاون کار و رفاه اجتماعی لرستان خاطرنشان کرد: 
کل مقرری بگیران بیمه بیکاری یک هزار و ۹۰۵ نفر که به صورت ماهیانه 

مقرری خود را از طریق سازمان تأمین اجتماعی دریافت می کنند.

استاندار تاکید کرد

استفادهصنایعخوزستانازآبخلیجفارس
وپسابها

استاندار خوزستان بر همکاری سازمان محیط زیست و آبفای استان در 
بحث تصفیه خانه های فاضلاب و استفاده از پکیج ها برای مسیرهای 

ورود فاضلاب در بخش های مختلف به رودخانه کارون، تاکید کرد.
علی اکبر حسینی محراب در نشست شورای حفاظت کیفی رودخانه 
کارون که ۲۰ خردادماه در اهواز برگزار شــد، اظهار کرد: سازمان محیط 
زیست و آبفای اســتان در بحث تصفیه خانه های فاضلاب و استفاده 
از پکیج ها برای مســیرهای ورود فاضلاب در بخش های مختلف به 
رودخانه کارون با استفاده از توان شرکت های دانش بنیان و تجربیاتی 

که در دنیا و کشور وجود دارد با یکدیگر همکاری داشته باشند.
به گزارش ایســنا، وی افزود: ایــن کار با مســئولیت معاونت عمرانی 
استانداری و به عنوان یک کار مشترک از سوی آبفای استان و سازمان 
محیط زیست دنبال شــود تا در ادامه بتوانیم در این خصوص تصمیم 
گیری کنیم.استاندار خوزستان با تاکید بر استفاده صنایع استان از آب 
خلیج فارس و شــیرین ســازی آب گفت: آب خلیج فارس تا استان 
های مرکزی کشور و کویر منتقل شده است و صنایع از این آب استفاده 
می کنند و خوزستان که در جوار خلیج فارس است نباید در این زمینه 

کوتاهی کند.

 مدیرعامل شرکت برق منطقه ای مازندران
 و گلستان:

راهاندازیمدرنترینترانسفورماتور
فوقتوزیع۶۳.۲۰کیلوولتدرگلستان
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ابراهیم رئیسی به تازگی وزارت راه و شهرسازی  تجارت نیوز
و دســتگاه های ذی ربط را مأمور کرده اســت 
»تدابیر لازم را به  عمــل آورند تا افراد نیازمند و حائز شــرایط، از لیســت 
متقاضیان در طرح مسکن خارج نشوند«. در همین راستا وزیر راه نیز خبر 
از کاهش نرخ سود وام نهضت ملی مسکن داده است. اما وعده های دولت 
برای طرح نهضت ملی مســکن در ســال ۱۴۰۲ چقدر می تواند مردم را به 
خانه دار شدن نزدیک کند؟به گزارش تجارت نیوز، ساخت سالی یک میلیون 
واحد مسکونی در قالب طرح نهضت ملی مسکن، وعده  دولت سیزدهم در 
همان آغاز به کار بود. وعده ای که از ابتدا مورد انتقاد کارشناسان این حوزه قرار 
گرفت، زیرا هیچ منبع مالی برای تامین چنین پروژه  بزرگی در کشور وجود 
نداشت و تنها بر اساس آورده متقاضیان بنا شده بود. در این میان سهمی از 
تامین مالی هم بر عهده بانک ها بود که حالا مشخص شده چندان هم به 

مرحله اجرا نرسیده است!

رنگ باختن رویای دولت
ساخت سالانه یک میلیون واحد مسکونی، با توجه به وضعیت اقتصادی 
کشــور و تنگناهای موجود از همان ابتــدا نیز یک وعــده غیرقابل اجرا و 
رویاگونه بود. مشکلات تامین زمین، تامین منابع مالی، توافق با پیمانکاران، 
هماهنگی با سیستم بانکی و مواردی از این دست، چالش های واقعی در 
مسیر تحقق رویای غیرقابل اجرای دولت بود.دولت در ابتدا به انبوه سازان 
بخش خصوصی نیز برای ســاخت هر متر، مبلغی حدود چهار میلیون و 
۵۰۰ تا چهار میلیون و ۷۰۰ هزار تومان پیشــنهاد کرده بود اما این مبلغ نه با 
واقعیت های اقتصادی منطبق بود و نه با توجه به تورم اقتصاد کشور منطقی 
و به صرفه بود؛ در نتیجه انبوه ســازان برای ساخت و ساز به این حوزه ورود 
نکردند.این رایزنی ها حتی تا زمستان ســال گذشته ادامه داشت تا اینکه 

دولت بعد از دو مرتبه تکذیب، بالاخره توافق با چینی ها برای پیش بردن 
این پروژه را اعلام کرد. بر این اساس مقرر شده بود چینی ها در مقابل نفت، 
یک میلیون و ۲۰۰ هزار واحد با همان مبلغ پیشنهادی دولت تحویل دهند. 
البته از آن زمان تا کنون دیگر از حضور چینی ها هم خبری نیست!به تازگی 
آماری در خصوص تزریق پول به این پروژه اعلام شــده است؛ بر اساس 
گزارش ایسنا، تا کنون ۶۶ هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان از محل آورده متقاضیان 
و تسهیلات بانکی به حساب سازندگان واریز شده است. از این رقم حدود 
۲۶ هزار میلیارد تومان از ســوی متقاضیان و ۴۰ هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان 
توسط بانک به پروژه ها تزریق شده اســت.با این حال اما به نظر می آید با 
وجود تزریق بودجه به این پروژه )آن طور که ادعا شده است(، هنوز اجرای 
طرح عملی نشده و اکنون که در آستانه دو ســالگی دولت قرار گرفته ایم، 
حتی یک واحد مسکونی آماده از طرح نهضت ملی مسکن به مردم تحویل 
داده نشده است.بر اساس وعده ها قرار بود خردادماه امسال، دولت ۵۰۰ 
واحد مسکونی از خانه های مسکن ملی را تحویل دهد اما پس از دو سال 
از همین تعداد واحد مسکونی هم خبری نیست! از ابتدای سال ۱۴۰۲ تا 
کنون چه اقداماتی از سوی دولت برای پیشبرد پروژه نهضت ملی مسکن 

انجام شده است؟

افزایش مبلغ وام نهضت ملی مسکن؛ از وعده تا عمل!
نیمه دوم اردیبهشت ماه بود که وزیر راه و شهرسازی از افزایش سقف وام 
نهضت ملی مسکن خبر داد. پیش از این سقف این تسهیلات ۴۵۰ میلیون 
تومان تعیین شده بود. با این حال بعدا مشخص شد این وعده هم منوط 

به تایید و تصویب مراجع ذی ربط است و هنوز تا اجرا فاصله زیادی دارد.
این در حالی اســت کــه طبق گفتــه مدیــرکل اقتصاد مســکن وزارت 
راه وشهرســازی در ســال اول ریاســت جمهوری ابراهیم رئیسی میزان 
تسهیلات نهضت ملی مسکن ۳۶۰ هزار میلیارد تومان بود که این مبلغ در 
سال دوم به ۵۴۸ هزار میلیارد تومان رسید، اما بانک ها تا کنون تنها حدود 
۱۱۱ هزار میلیارد تومان قرارداد امضا کرده اند. این موارد شامل تسهیلات در 
قالب خودمالکی، نهضت ملی مسکن، مسکن روستایی و ودیعه مسکن به 
متقاضیان واجد شرایط پرداخت می شود.آن طور که روزنامه فرهیختگان 
نوشته است، آمارها نشان می دهد در سال اول ۱۸ درصد و در سال دوم نیز 

۱۷ درصد از تکلیف قانونی بانک ها در پرداخت تسهیلات نهضت ملی مسکن 
محقق شده و در مجموع، عملکرد تسهیلات دهی نظام بانکی به نهضت ملی 
مسکن تنها ۱۷.۵ درصد بوده است.نکته قابل تامل دیگر در این خصوص آن 
است که گزارش هایی نیز اخیرا منتشر شده مبنی بر اینکه نظام بانکی بیش از 
دو برابر تسهیلات پرداخت به نهضت ملی مسکن را به  اشخاص مرتبط با خود 
وام داده  است.! با این اوصاف چگونه می توان انتظار داشت تمام متقاضیان 

بتوانند از افزایش تسهیلات وام نهضت ملی مسکن بهره مند شوند؟

کاهش نرخ سود وام نهضت ملی مسکن؛ مرهم بی اثر!
از ابتدای راه اندازی تسهیلات برای واحدهای مسکونی نهضت ملی مسکن 
زمزمه هایی مبنی بر عدم توان پرداخت اقســاط این وام برای مردم وجود 
داشت. تا اینکه چند روز پیش رئیسی با اشــاره به گزارش معاون اجرایی، 
درباره عدم تمکن مالی برخی واجدان شرایط در طرح مسکن برای تأمین 
پیش پرداخت ها، وزارت مسکن و دستگاه های ذی ربط را مأمور کرد تدابیر 
لازم را به  عمل آورند تا افراد نیازمند و حائز شرایط از لیست متقاضیان در طرح 
مسکن خارج نشــوند.پس از این موضوع وزیر راه و شهرسازی از موافقت 
بانک مرکزی با کاهش سود وام نهضت ملی مســکن خبر داد و در نهایت 
روز گذشته اعلام شد که سود این وام از ۲۳ درصد به ۱۸ درصد کاهش پیدا 
کرد.البته علاوه بر اینکه کاهش سود تسهیلات در بحبوحه ناترازی بانک ها و 
تحمیل تکالیف مختلف از سوی دولت، چه پیامدهایی برای بانک ها خواهد 
داشــت، به نظر می آید حتی کاهش ســود به ۱۸ درصد نیز نتواند دردی از 
مردم دوا کند.این گونه به نظر می رسد که یا دولت درک صحیحی از وضعیت 
اقتصادی جامعه هدف طرح نهضت ملی مسکن ندارد یا آنکه در بحبوحه 
فصل معاملات مســکن تلاش می کند به همان روش کهنه خبردرمانی، 
قیمت ها را کنترل کند.پس از گذشت دو سال زمان آن فرا رسیده است که 
دولت با واقع بینی به موضوع ساخت مسکن حمایتی نگاه کند. خانه هایی که 
اگر پرداخت اقساط و تحویل آن به درستی انجام شود، ممکن است کورسوی 
امیدی برای مستاجرانی باشد که حالا تورم اجاره بها، زندگی را هر روز برای 
آنها سخت تر کرده است.هر چند در تجربه ای قدیمی تر، واحدهای مسکن 
مهر نیز هنوز پس از گذشت حدود ۱۵ سال به طور کامل به متقاضیان تحویل 
داده نشده اند و دولت وعده تحویل کامل آنها تا پایان تابستان را داده است!

طرح نهضت ملی مسکن به سرانجام می رسد؟ 

 شعارهای توخالی؛ خانه های پوشالی!

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی خوزســتان از پهلوگیری و تخلیه ۲ فروند کشــتی اقیانوس  پیما 
حامل ۱۴۲ هزار تن گندم در بندر امام خمینی )ره( خبر داد و گفت: پیش  بینی می کنیم امســال 
با افزایش تولید و خرید تضمینی گندم، میــزان واردات گندم کاهش یابد.امید جهان نژادیان در 
گفت  و گو با ایسنا، با اشــاره به تداوم روند واردات گندم و دیگر کالاهای اساسی از طریق بندر 
امام خمینی )ره( اظهار کرد: پیش  بینی می کنیم امســال با افزایش تولید و خرید تضمینی 

گندم، میزان واردات گندم کاهش یابد.وی افزود: از چند روز گذشته ۲ فروند کشتی اقیانوس  پیما 
حامل ۱۴۲ هزار تن گندم در اسکله غلات بندرگاه امام خمینی)ره( پهلو گرفته اند و عملیات تخلیه 

آن ها در حال انجام است.
مدیرکل غله و خدمات بازرگانی خوزستان گفت: این ۲ محموله گندم توسط شرکت بازرگانی دولتی 
ایران وابسته به وزارت جهادکشاورزی از کشور روســیه خریداری شده است.جهان نژادیان ادامه 
داد: در حال حاضر ۳۷۰هزار تــن گندم وارداتی و ۱۰۰هزار تن روغن خــام خوراکی در بندرگاه امام 
خمینی)ره( وجود دارد و طبق برنامه  ریزی های انجام شده به تدریج با استفاده از ناوگان ریلی و 

جاده  ای به نقاط مختلف کشور حمل خواهد شد.

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی خوزستان عنوان کرد

پیش بینی کاهش واردات گندم با افزایش تولید

عضو هیات رئیسه شورای ملی زعفران با اشاره به اینکه برخی 
از صادرکننــدگان غیر حرفــه ای و غیرمتخصــص وارد عرصه 
صادرات زعفران شده اند، گفت: این صادرکنندگان باعث اشباع 
بازارهای هدف صادراتی می شوند که باید اجازه داد صادرکننده 
تخصصی صادرات را انجام  دهد.علی حســینی در گفت وگو با 
ایسنا، با بیان اینکه صادرات زعفران در ابتدای سال نسبت به 
مدت مشابه سال قبل رشد خوبی داشته است، گفت: اگر این 
میزان صادرات در ماه های آینده نیز تداوم داشته باشد اتفاق 
بسیار خوبی خواهد بود و به نفع کشاورزان و در نهایت اقتصاد 
کشــور خواهد شــد.وی ادامه داد: عوامل متعددی در رشد 
صادرات دخیل است. اول اینکه منبع تامین ارز برای برخی از 
وارد کننده ها شده است. مثلا واردکننده ای می خواهد قطعه ای 
وارد کند اول مقداری زعفران صادر می کند و از محل ارز حاصل 
از صادرات اقدام به واردات کالای مــورد نظر خود می کند. در 
این بین حتی ممکن اســت صادرکننــدگان زعفران هم وارد 
عرصه کار نشوند، ولی برای تامین ارز مورد نیاز اقدام به این کار 
می کنند.عضو هیات رئیسه شــورای ملی زعفران اضافه کرد: 
اینکه برخی از صادرکنندگان غیرحرفه ای وارد عرصه صادرات 
زعفران شوند به نوعی بازارهای هدف اشباع می شوند. اگر چه 
باعث تقویت بخش کشاورزی می شود، ولی فرآیند صادرات 

تغییر می کند.
وی گفت: باید اجازه داد صادرکننده تخصصی صادرات را انجام  
دهد و سپس واردکننده را با آن هماهنگ کرد تا بتوانند با تبادل 

با یکدیگر واردات و صادرات را به خوبی انجام دهند.

وزیر نفت خبر داد

بهره برداری از ۶۴ طرح نیمه تمام

وزیر نفت از بهره برداری از ۶۴ طــرح نیمه تمام و جدید اولویت دار صنعت 
نفت به ارزش ۱۴.۵ میلیارد دلار و شروع عملیات اجرایی ۱۵ طرح جدید 
به ارزش ۱۴.۳ میلیارد دلار در سال جاری خبر داد و گفت: مجموع ارزش 
سرمایه گذاری این ۷۹ طرح و پروژه به ۲۸.۸ میلیارد دلار می رسد.جواد 
اوجی در حاشــیه دیدار با جمعی از مدیران ارشــد وزارت نفت اظهار کرد: 
وزارت نفت به رغم شرایط سخت تحریم ها و مشکلات ناشی از آنها از جمله 
دشواری های مربوط به تأمین مالی یا تأمین بعضی تجهیزات حساس و 
پیچیده، از سرمایه گذاری در این صنعت راهبردی و پیشران اقتصاد ملی 
غافل نبوده است.وی با بیان اینکه بر این اساس امسال ۶۴ طرح نیمه تمام 
راکد و جدید اولویت دار به ارزش ۱۴.۵ میلیارد دلار به بهره برداری می رسد، 
اظهار کرد: روند سرمایه گذاری در صنعت نفت باید بدون وقفه دنبال شود 
و همان طور که قبلًا نیز بارها گفته ام، صنعت نفت به سرمایه گذاری کلانی 
نیاز دارد و نباید از یاد ببریم که بازدهی این سرمایه گذاری ها در صنعت نفت 
برای اقتصاد ملی از دیگر بخش های اقتصادی با فاصله زیادی بیشــتر 
است.وزیر نفت با بیان اینکه بر این اساس شروع عملیات اجرایی ۱۵ طرح 
جدید نیز در سال جاری رقم خواهد خورد که ارزش سرمایه گذاری آنها در 
مجموع ۱۴.۳ میلیارد دلار خواهد بود، گفت: مجموع ارزش سرمایه گذاری 
پروژه هایی که امسال به بهره برداری می رسند یا عملیات اجرایی آنها شروع 

می شود به ۲۸.۸ میلیارد دلار بالغ می شود.

ادعای نرخ تورم ۷۲.۲۴ درصدی غیر 
کارشناسی و سیاسی است

سازمان برنامه و بودجه با تاکید بر اینکه ادعای محاسبه دقیق نرخ تورم بدون 
دسترسی به داده های خام به لحاظ فنی و کارشناسی غیرممکن است، اعلام 
کرد: ادعای محاسبه نرخ تورم ۷۲.۲۴ درصدی برای اقتصاد ایران، کارشناسی 
نیست و بیشتر جنبه سیاسی دارد.به گزارش ایسنا، سازمان برنامه و بودجه 
کشور در واکنش به خبر منتشــر شــده در فضای مجازی با عنوان »استاد 
برجسته اقتصاد، آمار دولتی جمهوری اسلامی را رد کرد؛ تورم واقعی یک و نیم 
برابر رقم اعلامی است«، اعلام کرد: مرکز آمار ایران برای محاسبه نرخ تورم هر 
ماهه، قیمت ۴۷۵ قلم کالا و خدمت را در نقاط شهری و روستایی ۳۱ استان 
کشــور گردآوری می کند، به طوری که ماهانه بیش از ۴۰۰ هزار مظنه قیمتی 
مبنای محاســبات نرخ تورم قرار می گیرد؛ همچنین برای به دســت آوردن 
ضرایب اهمیت اقلام، طرح های جداگانه ای با عنوان هزینه و درآمد خانوار در 
نقاط شهری و روستایی کشور اجرا می شود.برای محاسبه نرخ تورم سالانه نیز 
که بر طبق گزارش مرکز آمار ایران در اردیبهشت ماه ۱۴۰۲ به رقم ۴۹.۱ درصد 
رسیده، نیاز به دسترسی به داده های قیمتی ۴۷۵ قلم کالا و خدمت مورد نظر 
در ۲۴ ماه گذشته منتهی به ماه مورد نظر است که این امکان جز برای مرکز 
آمار ایران برای دستگاه و یا شخص دیگری وجود ندارد؛ لذا ادعای محاسبه 
دقیق نرخ تورم آن هم بدون دسترســی به داده های خام مظنه های قیمتی 
و همچنین اوزان این کالاها و خدمات در سبد مصرف کننده، به لحاظ فنی و 

کارشناسی غیر ممکن است.

عضو هیات رئیسه شورای ملی زعفران عنوان کرد

نباید اجازه ورود غیرحرفه ای ها به 
صادرات را بدهیم

جزییاتی از برنامه هفتم توسعه؛

شهرداری ها از صدور پایان کار برای 
ساختمان های فاقد شناسنامه فنی-

ملکی خودداری کنند
بر اساس ماده ۱۲۲ برنامه هفتم توسعه، شهرداری ها مکلفند از صدور 
پایان کار برای ساختمان های فاقد شناسنامه فنی-ملکی مورد تایید 
سازمان نظام مهندسی خودداری کنند و پرونده متخلفان را جهت 
تعیین تکلیف به کمیسیون ماده ۱۰۰ شهرداری ارجاع دهند.به گزارش 
خبرنگار ایمنا، سند چشم انداز توسعه ایران، سندی ۲۰ ساله است که 
سال ۱۳۸۴ به منظور افق توسعه ایران در زمینه های مختلف فرهنگی، 
علمی، اقتصادی، سیاســی و اجتماعی توســط مجمع تشخیص 
مصلحت نظام تدوین شده اســت. اکنون برنامه هفتم، چهارمین 
برش از سند چشــم انداز توســعه و اولین برنامه در راستای تحقق 
بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی است که رویکرد مسئله محوری دارد و 
برای پیشرفت اقتصادی توأم با عدالت در قالب ۷ بخش و ۲۲ فصل 
تبیین شده و بخش های آن عبارت از اقتصادی، زیربنایی، فرهنگی 
و اجتماعی، علمی، فناوری و آموزشــی، سیاست خارج، دفاعی و 
امنیتی و در نهایت اداری، حقوقی و قضایی است.در فصل هشتم 
این لایحه به ارائه اهداف و برنامه در بخش مسکن پرداخته شده و 
در برخی ماده ها برای شهرداری ها وظیفه های مهمی تعریف شده 
است.بر اساس ماده ۱۲۲ برنامه هفتم توسعه، وزارت راه و شهرسازی 
مکلف است نسبت به بازنگری شناسنامه فنی -ملکی ساختمان 
و ایجاد راهبری ســامانه صدور الکترونیکی آن اقدام کند، به طوری 
که امکان درجه بندی ساختمان ها و مســتحدثات جدیدالاحداث 
در دو بخش کیفیت ســاخت و بهره وری انــرژی در ۱۴ رده فراهم 
شود. تکمیل مرحله ای شناسنامه فنی -ملکی از شروع اخذ پروانه 
ســاخت و در زمان تنظیم گزارش های مرحله انجــام کار تا صدور 
پایان کار الزامی است و شهرداری ها مکلفند از صدور پایان کار برای 
ساختمان های فاقد شناسنامه فنی-ملکی مورد تایید سازمان نظام 
مهندسی خودداری کنند و پرونده متخلفان را جهت تعیین تکلیف به 
کمیسیون ماده ۱۰۰ شهرداری ارجاع دهند.از تاریخ تصویب این قانون 
کارکنان دستگاه های اجرایی موضوع ماده ۵ قانون خدمات کشوری 
و موسسات و نهادهای عمومی غیردولتی امکان فعالیت به عنوان 
مجری و ناظر حقیقی یا نماینده مجــری یا ناظر حقوقی در فرآیند 

ساخت و ساز ساختمان ها را ندارند.
  

شرایط دریافت مقرری »بیمه بیکاری«؛

 مقرری بیمه بیکاری در چه صورتی قطع 
می شود؟

چنانچه بیمه شده شمول قانون کار و تامین اجتماعی بدون میل و 
اراده خود بیکار شود درصورت معرفی توسط واحدهای تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی و احراز شرایط قانونی به نسبت سوابق پرداخت 
حق بیمه می تواند از حمایت بیمه بیکاری برخوردار شــود.به نقل 
از ایسنا، تشــخیص ارادی بودن یا غیر ارادی بودن بیکاری بیمه 
شده، برعهده کمیته ای متشکل از نمایندگان این سازمان و اداره 
کار و اموراجتماعی محل اشتغال بیمه شده است.کارگران فصلی 
در صورتی که صرفا در اثنای فصل کار اخراج شده و بیکاری آنها بلا 
اراده تشخیص داده شود، مشمول دریافت مقرری بیمه بیکاری 
خواهند بود.بیکاران دارای قرارداد کار با مدت معین در صورتی که بر 
اساس رای مراجع حل اختلاف در اثنای مدت قرارداد اخراج شده 
باشند مشمول استفاده از بیمه بیکاری خواهند بود. افراد شاغل 
در کارهایی که ماهیت آن جنبه دائمی دارد و براساس قرارداد کار 
در مدت معینی مشغول کار بوده اند، با تشخیص واحدهای تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی در صورتی که در پایان قرارداد بیکار شوند و در 
آخرین کارگاه حداقل یک سال سابقه پرداخت حق بیمه داشته 
باشــند، مورد حمایت قرارگرفته و مشمول دریافت مقرری بیمه 
بیکاری خواهند شد.شرایط قطع مقرری بیمه بیکاری: بیمه شده 
مجددا به کار اشتغال یابد.بیمه شده بیکار بدون عذر موجه از شرکت 
در دوره های کارآموزی یا سوادآموزی خودداری کند.بیمه شده بیکار 
از قبول شغل تخصصی خود یا شغل مشابه پیشنهادی خودداری 
کند. بیمه شده بیکار، مشمول استفاده از مستمری بازنشستگی 
یا از کارافتادگی کلی شود. بیمه شده با دریافت مزد ایام بلاتکلیفی 
به کار اولیه برگردد. مدت زمان استحقاقی بیمه شده برای دریافت 

مقرری بیکاری خاتمه یابد. بیمه شده فوت کند.
 

چقدر لوازم خانگی صادر کردیم؟
در ۱۱ ماهه سال گذشته، ۳۵۷ میلیون دلار لوازم خانگی از ایران 
صادر شده که سهم ارزشی آن از کل صادرات بخش صنعت نزدیک 
به ۵.۸ درصد و از کل صادرات غیرنفتی ۰.۷ درصد بوده است.به 
گزارش ایسنا، بر اساس آمار منتشر شده از سوی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت، در ۱۱ ماهه سال گذشته ۲۵۲ هزار تن لوازم خانگی 
به ارزش ۳۵۷ میلیون دلار صادر شده است.اما در ۱۱ ماهه سال 
۱۴۰۰ حدود ۲۳۱ هزار تن لوازم خانگی به ارزش ۳۲۷ میلیون دلار 
صادر شده است. بنابراین وزن و ارزش صادرات لوازم خانگی در ۱۱ 

ماهه سال گذشته هر کدام ۹ درصد افزایش داشته است.

اخبار
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مجلس شورای اسلامی اخیرا با افزایش وام  مهر
ودیعه مســکن موافقت کرد؛ به این ترتیب 

سقف وام ودیعه مسکن در شهر تهران به ۲۰۰ میلیون تومان رسید.
به گزارش خبرنــگار مهر، همین چند روز قبل بود که سرپرســت دفتر 
اقتصاد مسکن از محدودیت منابع بانک ها برای تأمین مالی وام ودیعه 
مسکن خبرداده بود؛ اما اکنون نمایندگان مجلس با افزایش مبلغ وام 

ودیعه مسکن موافقت کرده اند.
بر این اساس بانک مرکزی موظف شده است در صورت تصویب شورای 
عالی مســکن، از طریق بانک های عامل پرداخت وام ودیعه مسکن 
مســتأجران ۱۴۰۲ با تعیین وزارت راه و شهرســازی و وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی را آغاز کند. ســقف جدید تسهیلات ودیعه مسکن 
طبق این مصوبه در تهران ۲۰۰، مراکز اســتان ها ۱۵۰ و سایر شهرها ۱۰۰ 
میلیون تومان خواهد بود.از ســوی دیگر امروز نماینده مردم تبریز در 
مجلس پیشنهاد اعطای وام ودیعه مسکن تا سقف ۴۰ میلیون تومان 
را برای روستاییان داد که با موافقت دولت و مخالفت کمیسیون عمران 

مجلس روبرو بود اما در نهایت به تصویب نمایندگان رسید.

کمبودمنابعمالیبانکها
اخیراً سرپرست دفتر اقتصاد مســکن در خصوص افزایش مبلغ وام 
ودیعه مسکن مســتأجران بیان کرده بود که به دلیل محدودیت فعلی 
منابع بانک هــا، در حال حاضر برنامــه ای برای افزایــش وام ودیعه 

مستأجران ۱۴۰۲ وجود ندارد.
تا کنون نیز با وجود تصویب این طرح هیچ منبع مشخصی برای تأمین 
مالی آن اعلام نشده اســت و به نظر می آید افزایش مبلغ وام ممکن 

است در مراحل بعدی با مانع جدی کمبود اعتبار مواجه شود.

وامودیعهبیتأثیراست
علیرضا مهدی زاده، کارشناس مســکن درخصوص تأثیر افزایش وام 
ودیعه بر بازار اجاره بها به مهــر گفت: این افزایــش وام ودیعه باعث 
نمی شــود قدرت خرید مردم افزایش پیدا کند و بازار مســکن نیز از 
ســاخص های خاص پیروی می کنــد و در بلند مــدت از افزایش ۲۰ 
درصدی به ۴۰ درصدی رسیده است از ســوی دیگر کسی که ملکی را 
خریداری کرده تا هزینه استهلاک ساختمان درنیاید که اجاره نمی دهد.

وی در ادامه افزود: اجــاره بهای پایین برای صاحبخانه ارزشــی دارد 
بنابراین ملک در بازار عرضه نمی شود و این با افزایش رو به رو است با 

افزایش وام ودیعه هیچ اتفاقی در بازار اجاره بها رخ نخواهد داد.
این کارشناس مســکن در پایان راهکار به تعادل رسیدن بازار مسکن 
را اینگونه بیان کرد: گسترش افقی و ساخت خانه های یک و دو طبقه 
می تواند باعث شود قیمت خانه کاهش پیدا کند و این عرضه است که 
باعث به تعادل رسیدن است و در غیر این صورت بازار را غیر شفاف می 
کندو قراردادهای زیر زمینی را نیز افزایش می دهد تنها راهکار شفافیت 

در بازار مسکن نیاز به ساخت و ساز افقی است.

افزایشتورمدربازاراجارهبها
فرشید ایلاتی، کارشناس بازار مســکن درخصوص تأثیر افزایش وام 
ودیعه بر بازار اجاره بها به مهر گفت: وام ودیعه چند ســالی است که به 
مستأجران داده می شود اما یک سیاست ناکارآمدی است که هر ساله 
دولت آن را تکرار می کند چرا ایم افزایــش وام ودیعه باعث انتظارات 

تورمی است، این وام ودیعه عملکرد معکوس بر بازار اجاره بها دارد.
وی در ادامه افزود: این منابــع ۴۰ هزار میلیارد تومانــی وام ودیعه را 
می توان بر ساخت وساز گذاشته شود و این پول می تواند روند ساخت 
و ساز را افزای دهد و این افزایش ساخت و ساز است که می تواند بازار 
اجاره بها را به تعادل برساند.این کارشناس مسکن در پایان بیان کرد: 
وام ودیعه از سوی دیگر معلوم نیســت به چه کسانی تعلق می گیرد و 
زیر ساخت های اطلاعاتی دقیقی هم در این خصوص وجود ندارد و این 

تکرار یک طرح شکست خورده است.
به گزارش خبرنگار مهر، چندی قبل نماینــدگان مجلس اعلام کردند 
که وام ودیعه به ۲۰۰ میلیون تومان رســیده اســت وامی که به دست 
مستأجران واقعی شاید هیچگاه نرسد و مشــکل اصلی افزایش وام 
ودیعه این اســت که بازار اجاره بهــا را به جای تعــادل برهم می زند و 

افزایش اجاره بها را به همراه دارد.

بی اثربودن وام ودیعه بر بازاراجاره بها

اجرای طرح شکست خورده

رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران گفت: با توجه به شرایط کنونی، احتمالًا تا پایان هفته مجدد کاهش 
یک تا ۳ درصدی در قیمت  طلا و سکه داشته باشیم.نادر بذرافشان در گفت و گو با خبرنگار مهر در مورد 
بازار طلا و سکه اظهار داشت: از اوایل هفته گذشته روند کاهشی قیمتها را در بازار طلا و سکه داشتیم؛ 
کاهش تقاضا، کاهش قیمت ارز و نوسانات بازار انس جهانی که حدوداً با ۳۰ دلار کاهش همراه بود، 
عواملی بودند که منجر به افت قیمت ها در بازار شدند.رئیس اتحادیه سازندگان و فروشندگان طلا 
و جواهر تهران افزود: در ابتدای هفته جاری نیز انس جهانی ۱۴ دلار افزایش یافت اما نتوانست 
تأثیر زیادی روی بازار ایران بگذارد. انتشار اخبار سیاســی- اقتصادی همچون سفر سلطان 

عمان به ایران، آزادی پول های بلوکه شــده ایران و البته اخبار مثبت از مذاکرات موجب شد که بازار 
تحت تأثیر افزایش قیمت جهانی طلا قرار نگیرد.وی ادامه داد: از ابتدای هفته گذشــته تاکنون ۲ تا 
۷ درصد کاهش قیمت را در بازار طلا و سکه داشتیم.بذرافشان در مورد اینکه آیا ریزش قیمت تداوم 
خواهد داشــت یا خیر نیز گفت: از حدود ۲ ماه و نیم پیش بازار طلا به ثبات رســیده بود و احتمال 
افزایش قیمت وجود ندارد؛ منتهی با توجه به شرایط احتمالًا تا پایان هفته کاهش یک تا ۳ درصدی 
در قیمت ها داشته باشیم.وی با بیان اینکه روال بازار خوب است و التهابی وجود ندارد، افزود: فعلًا 
نمی توان در مورد آینده بازار طلا و سکه صحبت کرد زیرا باید منتظر وضعیت انس جهانی، نرخ ارز و 
اخبار سیاسی- اقتصادی باشیم.رئیس اتحادیه سازندگان و فروشندگان طلا و جواهر تهران گفت: 
البته از سویی دیگر باید توجه داشت که تأثیر این مؤلفه ها هم بر بازار طلا و سکه زیاد نیست زیرا بازار 

از ابتدای سال به ثبات رسیده است بنابراین اگر مردم قصد معامله طلا دارند به بازار مراجعه کنند.

احتمال تداوم ریزش قیمت طلا و سکه

تاثیراخبارمثبتبرافتقیمتها

تغییرات قیمتی ۲۸ محصول ایران خودرو

ازابتدایتابستانقیمتهایجدید
اعمالمیشود

با توجه به افزوده شدن اســتانداردهای اجباری و اختیاری از تیر 
ماه، قیمت محصولات گروه صنعتی ایران خودرو مشمول تغییرات 
قیمتی شده است؛ بر این اساس با تصویب شورای رقابت نسبت 
به مصوبه افزایش قیمــت فروردین ماه، قیمــت ۲۵ محصول 
افزایش یافت، اما قیمت سه محصول این شرکت درب کارخانه، 
کاهش پیدا کرده است.به گزارش ایسنا، جدولی از لیست جدید 
قیمت محصولات گروه صنعتی ایران خودرو منتشر شده است که 
ضمن آن اعلام شده است:»پیوست مصوبه جلسه ۵۷۴ شورای 
رقابت تاریخ ۱۶ خرداد ۱۴۰۲، با موضوع بررســی قیمت ناشی از 
تغییرات اجباری و اختیاری اســتانداردها، کد کلاس و تغییرات 
قیمتی بر روی این محصول اعمال خواهد شد  و احتمالا از ابتدای 
تیر ماه، محصولات با تغییرات قیمتی مطابق جدول عرضه خواهند 
شد.بدین ترتیب، از ۲۸ محصول از سبد محصولات گروه صنعتی 
ایران خودرو، قیمت ســه محصول دنا پلاس رینگ فولادی ۴۳ 
میلیون و ۸۶۱ هزار و ۳۹۴ تومان، پــژو ۲۰۷ موتور TU۳ بالغ بر 
۱۰ میلیون و ۵۶۹ هزار تومان و پژو۲۰۷ دســتی شش میلیون و 
۳۵ هزار و ۲۰۵ تومان ارزان تر شده؛ اما قیمت ۲۵ محصول دیگر 
مشمول افزایش قیمت شده اســت.گفتنی است که بر اساس 
جدول ارائه شــده از ســوی دفتر صنایع خودرو وزارت صمت در 
فروردین ماه سال جاری، زمانبندی اجرای استاندارهای ۸۵ گانه 
به تفکیک گروه های خودرویی اعلام شد که طبق آن، استانداردهای 
جدید برای گروه خودروهای سواری )گروه خودرویی M۱( تعریف 
شده و نهایت زمان اجرایی شدن آن ها تیر ماه ۱۴۰۲ در نظر گرفته 
شده است؛ بنابراین ضروری اســت که خودروها تا پایان تیر ماه، 

بتوانند تمام موارد استانداردهای ۸۵گانه را پاس کنند.
 

آشفتگیبازاردرپیوارداتبیرویه
ژلرویال

کوهی بنیانگذار صنعت ژل رویال با بیان اینکه شکر نهاده ای مهم 
برای صنعت است گفت: به دلیل قیمت بالا و نبود این کالا در بازار 
تولید کننده ها با چالش مواجه شــدند و کار تولیــد ژل رویال را با 
تاخیر آغاز کردند.شکر یکی از مهمترین مواد اولیه مصرفی در برخی 
صنایع همچون صنعت زنبورداری اســت که به واسطه نوسانات 
قیمتی که این کالا در سال گذشته داشــت بسیاری از فعالان این 
بخش با چالش هایی مواجه شدند. در واقع از سوی ستاد تنظیم 
بازار، قیمت شکر برای ســال ۱۴۰۲ به ازای هر کیلوگرم ۲۵ هزار و 
۵۰۰ تومان تعیین و ابلاغ شد، با این وجود این کالا در بازار با قیمت 
هایی بیش از قیمت مصوب به فروش می رســد به طوری که در 
بخش خره فروشی تا ۳۰ هزار تومان هم خرید و فروش می شود.با 
این وجود فعالان صنعت زنبور کشور چالش جدی در بحث تامین 
شکر دارند که روی تولیدات آنها تاثیر گذاشته است. به طوری که 
»محمدرضا کوهی« بنیانگذار صنعت ژل رویال کشور در گفتگو با بازار 
می گوید: همان طور که می  دانید شکر در حوزه صنعت زنبورداری 
به چند روش مورد اســتفاده قرار می گیرد؛ یکی از این موارد برای 
تولید ژل رویال اســت، یعنی تولید کننده ژله زمانــی کار تولید را 
شروع می  کند که جمعیت اش به حد نصاب خوبی رسیده، گرده 
هم خوب است اما شهدی در طبیعت وجود ندارد. بنابراین به اجبار 
مجبور است که با شکر کار تولید را شروع کند.کوهی تاکید کرد: البته 
استفاده از شکر در این مرحله اصلا ارتباطی با تولید عسل تغذیه ای 
ندارد یعنی زمانی که کار تولید ژل رویال آغاز می شــود هنوز تولید 
عسل شروع نشده است.    در حالی که هر سال از ۲۰ بهمن ماه تولید 
ژل رویال در جنوب کشور آغاز می شود، به دلیل گرانی و کمبود شکر 
تولید با تاخیر آغاز شد و حتی برخی فروردین ماه تولید را آغاز کردند.

این تولید کننده ژل رویال تصریح کرد: نکته جالب توجه اینکه تقریبا 
از دهه سوم بهمن ماه در بسیاری از مناطق جنوب کشور می توانیم 
تولید ژله را شروع کنیم. اما سال قبل از یکطرف به علت قیمت بالای 
شکر و از سوی دیگر به دلیل نبود شکر با همان قیمت بالا در بازار، 
برخی تولید کننده ها نتوانستند به موقع کار تولید ژل رویال را شروع 
کنند. به عبارت دیگر به دلیل گرانی و نبود شکر، برخی از تولید کننده 
های ما در حالی که از حوالی ۲۰ بهمن آماده تولید ژله بودند به ناچار 
در اسفند و یا حتی در فروردین کار خود را آغاز کردند و به این ترتیب 
حجم تولیدی شان را کاهش دادند در حالی که مشتریان زیادی 
هم این محصول داشت.کوهی گفت: البته تولید کننده ها غالبا به 
صورت کجدار و مریز ادامه دادند و کمبود شکر دلیل نمی  شود که در 
تولید ژل رویال چالشی ایجاد شده باشد و روی تامین بازار تاثیری 
گذاشته باشد لذا پاسخگوی تقاضای بازار هستیم.این فعال صنعت 
ژل رویال همچنین در پایان با تاکیــد بر اینکه در بخش ژل رویال 
وضعیت تولید خوب است، افزود: از سوی دیگر تولید کنندگان در 
این بخش از نظر آگاهی و دانش و همچنین نســبت به تهیه ابزار 

آلات جدید بسیار به روز و حرفه ای هستند.

گزارش
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هفتهنامه
اقتصادی
اجتماعی

ژه
سو

طی ۱۰ روز گذشــته، مجدداً قیمت خودرو های داخلــی، وارداتی و 
مونتاژی ریزش قابل توجهی پیــدا کرد؛ به گونه ای که کمترین میزان 
کاهش ۷ میلیون تومان و بیشترین کاهش قیمت ۴۵۰ میلیون تومان 
بود.در این میان شاسی بلندها، بیشترین کاهش قیمت را طی چند 
روز اخیر، تجربه کردند. چند دلیل باعث شده که قیمت خودرو بعد از 

مدت ها افزایش، از ۱۰ اردیبهشت ماه به سیر نزولی خود ادامه دهد.
اولین و شــاید مهم ترین آن ثبات در نرخ ارز اســت. طی هفته های 
گذشته نرخ ارز به صورت مستقیم بر قیمت خودرو در بازار اثر گذاشت. 
ســال گذشــته هر هزار تومان افزایش نرخ ارز، قیمت خودرو های 
داخلی را حداقل ۱۰ میلیون تومــان و وارداتی و مونتاژی را بین ۳۰ تا 
۵۰ میلیون تومان در بازار گران می کرد.دومین دلیلی که باعث شــده 
قیمت خودرو ها در بازار کاهشی شــود، افزایش ۳۳ تا ۵۵ درصدی 
تولید خودرو است. از اردیبهشت ماه و به اســتناد آمار تولید خودرو 
که وزارت صمت منتشــر می کند و در اختیار رســانه ها قرار می دهد، 
تولید برخی خودرو ها تا ۶۰ درصد هم رشد داشــته است. از ابتدای 
امسال تا پایان اردیبهشــت بیش از ۱۹۳ هزار دستگاه انواع خودرو 
در کشــور تولید شده است که نسبت به مدت مشــابه سال قبل ۴۸ 
درصد افزایش نشــان می دهد. میزان رشــد تولیدات ایران خودرو 
در مدت مذکور حدود ۵۰ درصد، گروه ســایپا نزدیک به ۳۳ درصد و 
خودروســازان بخش خصوصی ۸۰ درصد بوده است.سومین عامل 
اثرگذار بر ریزش قیمت ها، اجــرای مرحله دوم طرح یکپارچه عرضه 
خودرو های داخلی است. خیلی از خریداران خودرو از طریق ثبت نام 
در ســایت عرضه خودرو، از بازار حذف شدند و این امر باعث شد که 

عرضه و تقاضا تا حدی در بازار هماهنگ شــود. در مرحله اول اجرای 
طرح یکپارچه عرضه خودرو های داخلی هم تعــداد قابل توجهی از 
متقاضیان خودرو حذف شدند و این امر توانست باعث کاهش قیمت 
خودرو در روز های اوج خرید و فروش )اسفندماه( خودرو در بازار شود.

چهارمین دلیل که توانست بر بازار خودرو اثر بگذارد و از التهابات بکاهد، 
آرامش سیاسی و مذاکرات مثبت دســتگاه دیپلماسی با کشور های 
مختلف و بخصوص بازگشایی سفارت ایران در عربستان و در نهایت 
سفر رئیس کل بانک مرکزی به واشنگتن است. در گذشته به دلیل 
برخی تهدید ها و تحریم ها بازار خودرو واکنش نشان می داد و قیمت 
با نوسان روبه رو می شد، ولی اکنون مشکلات گذشته گریبانگیر حوزه 
خودرو نیست.پنجمین دلیل که در کاهش قیمت خودرو اثرگذار است، 
موضوع مالیات بر عایدی سرمایه است. این طرح که مالیات ستانی 
از دلالان خودرو را دنبال می کند، با اینکه هنوز اجرا نشده، اما توانست 
اثر مثبت خود را بر بازار خودرو بگذارد. مالیات بر عایدی سرمایه همان 

طرحی است که فاطمی امین وزیر استیضاح شده دولت سیزدهم، از 
ابتدای فعالیت خود دنبال و به عنوان یک مطالبه عمومی از نمایندگان 
مجلس پیگیری کرد. بر اســاس ایــن طرح افرادی کــه خودروی 
خریداری شده از ســامانه یکپارچه را کمتر از یک ســال نگه دارند، 
باید ۳۰ درصد از ســود خودرو را به عنوان مالیات بر سرمایه بدهند و 
نگهداری خودرو کمتر از دو و سه ســال به ترتیب شامل مالیات ۲۰ و 
۱۰ درصدی می شود. ششمین موضوع که فعالان بازار خودرو اثرگذار 
در قیمت های کاهشــی این روز های بازار خــودرو می دانند، واردات 
خودرو اســت. بزودی اولین مرحله از خودرو های وارداتی عرضه و 
پیش بینی می شود که تا پایان شــهریور سال جاری بیش از ۴۰ هزار 
نفر به خودرو های وارداتی دسترسی پیدا کنند.هفتمین دلیل کاهش 
قیمت خودرو، عقب نشــینی مردم از خرید خودرو است. از آنجا که 
قیمت خودرو ریزشی شده است، تعداد زیادی از مردم دست از خرید 

کشیده اند و منتظر کاهش بیشتر قیمت ها هستند.

6دلیلبرایارزانشدنخودرودربازار

فعلاهمهمنتظرند!

گزارش



ایرنا

معاون نظــارت و هماهنگی مرکــز امور بین  ایرنا
الملل وزارت آموزش و پرورش گفت: تربیت 
فرزندان برای روزگار خودشان نیاز به هادیان و مدیرانی کاملا آگاه به 
تغییرات زمانه و مسلط به تحولات و کاربری های فناورانه دارد.مجید 
عابدی در گفت و گــو با خبرنگار گــروه جامعه ایرنا اظهــار کرد: باید 
بپذیریم دنیای جدیدی شــکل گرفته یا در حال شکل گیری است . 
توســعه دنیاهای مجازی، فناوری هــای ترکیبی و آمیختــه ، تنوع 
شــبکه ها و رســانه های اجتماعی ، دنیایی آمیخته مجازی سازی و 
واقعیت نمایی شکل داده است.معاون نظارت و هماهنگی مرکز امور 
بین الملل وزارت آموزش و پرورش ادامه داد: همچنان که در دنیای 
اپلیکیشن ها و شبکه های اجتماعی می بینیم هر روز یافته و امکانات 
و خدمات جدیدی مبتنی بر هــوش مصنوعی در حال ظهور و معرفی 
است. آنطور که انتظار می رفت تســری کاربرهای هوش مصنوعی به 
محتواهای یادگیری، یادگیری عمیق، تحلیل داده ها، مدل های نوین 
آموزش و مشاوره و امور پژوهشی آغاز شده است.عابدی با بیان اینکه 
مدیریت شــهروندان چند بعدی و بومی دیجیتال دراین عرصه های 
نوین ، طبق روال ساده گذشته نیست، عنوان کرد: این موضوع نیاز به 
تربیتــی فناورانه ، شــناختی، عملگرا و نتیجه گــرا و مبتنی بر تجربه 
کاربری در این حــوزه ، جهت راهبری و هدایــت روزآمد و موثر دارد. 
حکمرانی، تنظیم گری، تســهیل گری، پایش و مراقبه دنیاهای چند 

بعدی مجازی سازی و واقعیت نمایی شده، توانمندی، اصول و روش 
و ابزارهای خود را طلب می کند.وی یادآورشد: در کنار اهمیت تربیت 
فناورانه ، توجه به تربیت شناختی و نگرشی به جهت بررسی بنیادی 
تاثیرات فرهنگی و تربیتی و شــناختی موقعیت هــای جدید، بروز 
ارزش ها و ضد ارزش ها و فاصله های شناختی اجتماعی اهمیت ویژه 
دارد. البته واقعیت این اســت کــه در این مقوله نیز کارشناســان و 
صاحب نظران آشنا به علوم و رخدادهای زمانه و تحولات زیست بوم 

جدید نیاز دارد.

فرزندمان را برای زمان خودشان تربیت کنیم
معاون نظارت و هماهنگی مرکــز امور بین الملــل وزارت آموزش و 
پرورش خاطرنشــان کرد: افــراد مبتلا به روزمرگــی و وامانده در دو 
سه دهه گذشــته بدون آگاهی های فناورانه و شــناخت از فرصت ها 
و ظرفیت هــا و قوت ها فقط بــه بیان تهدیدهای کلیشــه ای خواهند 
پرداخت . در واقع درهمین موضوع هم شــناخت کافی از تهدیدهای 
عمیق تر و به روزشده تر ندارند.عابدی افزود: در واقع برخی ، منتقدی 
چشم بســته اند که حتی عمق فاجعه را هم نمی دانند . همین افراد 
حتی در نقــد و انکار و مانع تراشــی ها، ظرفیت هــا و توانمندی های 
رویارویی با تهدیدها و چاره اندیشــی های منطقــی و فنی آن را نیز 
نمی دانند. قطعا جریان تحولات لحظه به لحظه دنیا ، برای این افراد 
و همه مدیران گنگ و خوابیده نمی ایستد. قطاری که با سرعت بالای 
تحولات فناوری و چند رســانه ای ها و مجازی سازی در حال حرکت 
نجومی است برای سوار کردن وامانده های ایستگاه های دو سه دهه 

پیش به ایستگاه های قبلی باز نمی گردد.

نسلی جدیدی که انگار آنها را نمی شناسیم
وی تاکید کرد: شــکاف عمیق دانش و بینش و آگاهی مدیران نسل 
ایکس و ماقبــل آن ) دهه ۴۰ و ۵۰ ( و نیازهــا، تحولات، نوآوری ها و 
فناوری های روز و نســل بومی این عصر، چالش بزرگی ایجاد کرده 

است. گاهی انگار نسل ایکس و نســل زد از کلیدواژه ها و گفتگوها و 
ادبیات رایج گرفته تا افکار و نظرات جهان بینی و هســتی شــناختی 
یکدیگر را درک نمی کنند. بدیهی اســت برای هدایت جریان رسانه ها 
و پایش دنیاهای مجازی، مدیرانی که هنوز شــناخت کافی از وقایع 
و رویدادهای نوین فناورانه آمیخته حوزه رســانه ، شــبکه سازی ها، 
فناوری ندارند، بکار نمی آیند .این کارشــناس آموزشی اظهار کرد: در 
این مسیر جامعه پردازی و تمدن سازی مورد نیاز و انتظار گام دوم ، 
مدیرانی از جنس این عرصه و این میدان و کارزار نیاز دارد . اعتماد به 
اســتعدادها و نخبگی های جوان باید کاملا واقعی و به  دور از تظاهر، 
تزویر ، صحنه آرایی و وعده های مدیریتــی و اقتضایی صورت گیرد.

عابدی یادآورشد: آنچه مســلم اســت فناوری ها و فضای مجازی 
بیرون از اختیار ما اداره می شــود و به ســمتی می رونــد که دیگران 
می خواهند. طبعا این مســیر می تواند هر روز از راســتای فرهنگی و 
اجتماعی و تربیتی مــا فاصله یابد. آنچه برخــی از صاحب نظران از 
تهدیدها و عملیات نرم و ترکیبی فضای مجازی و رسانه های ترکیبی 
و توسعه دنیاهای مجازی مشابه نظریات چند جهانی و ایجاد جهان 
های موازی مجازی مطرح می سازند، کاملا قابل تامل و تلنگر بوده و 
قطعا می تواند نگران کننده نیز باشــد. با این حال عدم برنامه ریزی و 
تدوین نقشه راه برای نقش آفرینی در مدیریت این رسانه ها، شبکه ها 
و دنیاهای مجازی و بهره گیری از دستاوردهای نوآورانه نوین موضوعی 
بسیار نگران کننده تر اســت و می تواند ما را در رخدادهای آینده کاملا 

منفعل ، مهجور و بی دفاع کند.
وی با تاکید بر اینکه کاش از همان ابتدا توصیــه ها و تاکیدات مقام 
معظم رهبری مورد توجــه لازم قرار گرفته بود، گفــت: حالا کار کمی 
ســخت تر و پیچیده تر شده اســت ولی به نظر می رسد هنوز هم در 
سکون و اینرسی عادات مالوف ایســتاده ایم. هنوز هم از بکارگیری 
رهنمودهای ایشان و بهره گیری از سازو کارهای فناوری های نوین و 
توسعه زیست بوم های دیجیتالی تعلل تصمیم، ضعف های شناختی، 

واهمه و تاخیر حرکت داریم.

معاون نظارت و هماهنگی مرکز امور بین الملل وزارت آموزش و پرورش مطرح کرد

نظام آموزشی نیازمند مدیرانی آشنا به فناوری

بنا بر اعلام رئیس ســازمان ملی تعلیم و تربیت کــودک، اگرچه هنوز هیچ مجــوز جدیدی برای 
متقاضیان تاسیس کودکستان از سوی این ســازمان صادر نشده است اما با اتصال این سازمان به 

درگاه ملی مجوزها، از ابتدای تیرماه مجوزهای جدید به صورت الکترونیکی صادر می شوند.
مجتبی همتی فــر در گفت وگو با ایســنا، با بیان اینکه هنــوز هیچ مجوز جدیدی برای تاســیس 
کودکستانها از سوی سازمان ملی تعلیم و تربیت کودک صادر نشده است، اظهار کرد: آماده اتصال 
به درگاه ملی مجوزها برای صدور مجوزهای جدید تاســیس کودکستان هستم. گام های آخر 
انجام کارهای فنی برای این اتصال در حال طی شدن است و امیدواریم تا ابتدای تیرماه این 

امر محقق شــود.وی ادامه داد: همکاران ما و همکاران در وزارت اقتصــاد و وزارت ارتباطات در حال 
تلاش  برای تحقق این امر هستند. با اتصال به درگاه ملی مجوزها علاوه بر تطبیق مجوزهای قدیمی 
می توانیم ثبت درخواست ها برای تاسیس کودکســتان جدید )مهد کودک و پیش دبستان( را هم 
داشته باشیم.رئیس سازمان ملی تعلیم و تربیت کودک با اشاره به اینکه تا کنون این سازمان از طریق 
سامانه ای که خود طراحی کرده است اقدام به تطبیق مجوزهای قدیمی کودکستان ها کرده است اما 
مجوز جدیدی برای کودکستان صادر نشده است، تصریح کرد: به لحاظ قانونی هرگونه صدور مجوز 
خارج از چارچوب درگاه ملی مجوزها غیر قانونی است و از این رو با اتصال به درگاه ملی مجوزها دیگر 
منعی برای صدور مجوزهای جدید کودکستان نخواهیم داشت و امید داریم تا ابتدای تیرماه بتوانیم 

سامانه خود را به درگاه ملی مجوزها متصل کنیم.

اتصال سازمان تعلیم وتربیت به درگاه ملی مجوزها در تیر

معاون آمــوزش متوســطه وزارت آموزش و پــرورش، گفت: 
فرهنگ استفاده از انرژی را با باید به دانش آموزان منتقل کنیم.

محمدمهدی کاظمی در مراســم انعقاد تفاهم نامه سه جانبه 
بین سازمان نوسازی مدارس کشــور، جامعه خیرین مدرسه 
ساز کشور و سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری انرژی 
برق )ساتبا( که با عنوان »همکاری مشترک در زمینه استفاده از 
انرژی های تجدید پذیر در مدارس کشور« برگزار شد، اظهار کرد: 
استفاده از انرژی های تجدید پذیر در مدارس کشور غیر از بحث 
افزایش بهره وری زیست محیطی و توجه به محیط زیست، از 

جهت تولید انرژی نیز مهم است.
وی با اشاره به اهمیت تولید انرژی های پاک، ادامه داد: فرهنگ 
اســتفاده و تولید انرژی ها پاک را باید به دانش آموزان منتقل 
کنیم. افزایش بهره وری و توجه به محیط زیست و انرژی های 
تجدید پذیر یکی از مسائل مهمی است که طی سال های اخیر از 
سوی رهبری مورد تاکید قرار گرفته است. به خصوص افزایش 
بهره وری و فرهنگ بهره وری و افزایش آن باید در مدرســه به 

دانش آموزان منتقل شود.
معاون آموزش متوسطه وزارت آموزش و پرورش با بیان اینکه 
امسال سال مهار تورم اســت و رهبری به مقوله صرفه جویی 
و بهره وری اشــاره کردند، تصریح کرد: اگر بخواهیم مهم ترین 
ماموریت آموزش و پــرورش را بیان کنیــم، طبیعتا افزایش 
بهره وری و فرهنگ ســازی در این زمینــه از جمله مهم ترین 

ماموریت ها است.

استانداردهای غذایی و ماجرای روغن های 
وارداتی که اجازه مصرف نگرفت

معاون بهداشت وزارت بهداشت با اشاره به استانداردهای سلامت مواد 
غذایی و نظارت ها در این حوزه، گفت: مدتی قبل با کمبود روغن خوراکی 
مواجه شدیم و در همان حین دو کشــتی روغن وارد کشور شد و مورد 
بررسی و ارزیابی قرار گرفت اما اجازه مصرف نگرفت؛ این علی رغم تمام 
فشارهای جامعه بود و این مثال نشان دهنده اهمیت موضوع سلامت 

است که حتی اندکی از استانداردهای خود پایین نیامدیم.
به گزارش ایسنا، دکتر حسین فرشیدی تاکید کرد: متاسفانه ما ذائقه 
غذایی افراد را تغییر دادیم؛ یعنی وقتی افراد از روستا به شهر آمدند با 
توجه به افزایش سرعت زندگی، سبک زندگی و ذائقه آنها هم به سمت 
غذاهای پر قند و نمک تغییر کرد. ایجاد تغییر درســت ذائقه وظیفه ما 
است . در طرح سلامت خانواده، مهم ترین بخش ارتقای سواد سلامت 
جامعه است که فرد نوع تغذیه خود را تغییر دهد و این مهم با همکاری 

مراقبین سلامت انجام می شود.
او تاکید کرد: اگر متوسط نمک مصرفی خود را ۲۵ درصد کاهش دهیم 
آثار دراز مدت آن در کاهش بیماری ها عیان خواهد شد. فشار خون بالا 
مادر تمام امراض است و باید در سیر تولید و مصرف غذا این امر درنظر 

گرفته شود.

آخرین وضعیت سلامت حجاج ایرانی اعلام شد

ارایه ۳۳هزار خدمت پزشکی به زائران تاکنون

رییس مرکز پزشکی حج و زیارت جمعیت هلال احمر آخرین وضعیت 
سلامت حجاج ایرانی در مکه مکرمه را تشــریح کرد و گفت: مجموعا از 
ابتدای عملیات حج تا کنون نزدیک به ۳۳ هزار خدمت مختلف از سوی 
پزشکان اعزامی به زائران کشورمان ارایه شده است.به گزارش ایسنا، دکتر 
سیدعلی مرعشی با اشاره به آخرین وضعیت سلامت حجاج ایرانی تا ۱۹ 
خرداماه و همچنین راه اندازی بخش های مختلف بیمارستان تخصصی 
هلال احمر ایران در مکه مکرمه، گفت: شرایط سلامتی زائران از بدو ورود تا 
امروز بسیار مناسب بوده است. البته مواردی هم داشتیم که بستری شده 
و خدمات مورد نیاز را دریافت کرده اند.وی گفت: مجموعا از ابتدای عملیات 
حج تا کنون نزدیک بــه ۳۳ هزار خدمت مختلف به زائــران ایرانی ارایه 
شده و نزدیک به ۹هزار ویزیت توسط پزشکان عمومی در مجموعه های 
درمانی صورت گرفته است.مرعشی افزود: حدود ۱۳۰۰ ویزیت تخصصی 
هم در بیمارستان مکه مکرمه انجام شده است. در حال حاضر نیز تمام 
بخش های بیمارستان فعال است و متخصصان در حال ارایه خدمت به 
زائران هستند.وی همچنین گفت: در حال حاضر ۹ بیمار نیز در بیمارستان 
سعودی بســتری داریم. ســه مورد عمل جراحی شکستگی استخوان 

داشته ایم و یک مورد هم آنژیوپلاستی عروق قلبی.

معاون وزیر آموزش و پرورش عنوان کرد

 امکان درآمدزایی مدارس با استفاده
 از انرژی های تجدیدپذیر

سریال ساختمان های ناایمن ادامه دارد

آتش؛ اینبار در سرای سیدولی
داستان پلاســکوها در تهران به داستانی دنباله 
دار تبدیل شده اســت و گویا شهروندان باید هر 
روز شــاهد انتشــار دود غلیظ در هوای پایتخت و اخبار ناگواری 
از آتش ســوزی مهیب در یکی از ساختمان های ناایمن پایتخت 

باشند.
اینبار پلاسکو در سرای ســیدولی تکرار شــد؛ این سرا در محله 
بازار تهران و در خیابان سید ولی واقع شــده و یکی از ۱۲۱ بازار و 
مرکز خرید در بازار بزرگ پایتخت اســت که بــه تولید و فروش 
کفش اختصاص دارد؛ انبار چسب در این سرا دچار حریق شد و 
شهروندانی که در محدوده بازار در حال تردد بودند را دچار وحشت 
و اضطراب کرد؛ انباری که به گفته حسین نظری معاون خدمات 
شــهری شــهرداری تهران پیش از این »۶ بار اخطــار ناایمنی« 
دریافت کرده بود.نظری، محل آتش سوزی را یک ساختمان سه 
طبقه و یک انبار با سقف شــیروانی مجاور آن اعلام کرد و افزود: 
چندین مغازه و انبار در مجموع به وســعت یکهزار متر با کاربری 
نگهداری چسب و مواد نگهدارنده و تینر در ادامه دچار حریق شد.

در محل حادثه و بازار تهران، خودروهای آتش نشــانی در پیاده 
راه ۱۵ خرداد متوقف شدند و هر از گاهی آتش نشانان به سمت 
خودروها می آمدند؛ تعدادی آتش نشان هم آماده عملیات بودند؛ 
گویا قرار بود جایگزین آتش نشانان خسته شوند.محدوده پیاده 
راه ۱۵ خرداد مملو از جمعیتی بود که برای خرید و فروش به بازار 
تهران آمده بودند؛ آقای گلشن یکی از عابران که به قصد خرید از 
بازار تهران در آن محدوده حضور داشت به خبرنگار ایرنا گفت: در 
ســال هایی که در محدوده بازار تهران تردد می کنم، حریق های 
بسیاری را شاهد بودم و این موضوع عادی شده است.او از اینکه 
سرای ســیدولی بارها اخطار از آتش نشــانی دریافت کرده بود؛ 
ابراز تاسف کرد و افزود: با اخطار کاری پیش نمی رود باید فکری 
جدی تر برای این موضوع داشت.خانم صفری که به همراه خواهر 
خود از پیاده راه ۱۵ خرداد عبور می کرد نیز بسته های بزرگ خرید 
را به دســت دیگرش داد و گفت: بازار تهران است دیگر، انتظاری 
غیر از این نداریم؛ درون دالان های بازار که تردد می کنیم خطر را 
کاملا می توان احساس کرد اما چاره ای به جز حضور در بازار نداریم؛ 
ممکن است یک روز هم نوبت ما باشد که در آتش بازار تهران گرفتار 
شویم.به گفته مراجعان بازار تهران، »آتش سوزی ها در محدوده 
بازار تهران به سریالی ادامه دار تبدیل شده و پایانی ندارد و شاید 
تنها چاره آن ورود قاطعانه دستگاه قضایی باشد« ؛ یکی از کاسبان 
که نزدیک ورودی بازار سیدولی کار می کند نیز از شهرداری تهران 
گلایه داشــت و معتقد بود برخورد قاطعانه و جدی با واحدهای 
ناایمن صورت نمی گیرد.او با بیان اینکه هر روز در بازار گردشگران 
خارجی را مشاهده می کند، ادامه داد: بازار تهران که از آن به قطب 
اقتصادی کشور یاد می شود و دارای ساختمان هایی تاریخی است، 
نباید وضعیت ناایمن داشته باشد؛ بازار تهران آبروی پایتخت است 
و باید رسیدگی بیشتری داشــته باشد.هرست ساختمان های 
ناایمن پایتخت را که می بینیم، شــامل ۹۳ ســاختمان ناایمن 
برخی بیمارستان ها، سراها، مجتمع های تجاری-اداری و حتی 
مسکونی اســت که روزانه تعداد مراجعان زیاد دارد؛ ساختمان 
هایی که ظرفیت بالایی برای حریق و مشکلاتی مشابه آن دارند 
و مشخص نیست ســاختمان بعدی کجا باشد.آنچه مشخص 
است مالکان و مراجعان مساله ناایمنی این ساختمان ها را جدی 
نگرفته اند؛ در این خصوص مهدی چمران رئیس شورای اسلامی 
شــهر تهران در گفت و گو با خبرنگار حوزه شهر ایرنا اظهار داشت: 
اینکه مالکان فهرست ساختمان های ناایمن را جدی نگرفته اند 
و موضوع را نپذیرفته اند و اعلام کنند که ملک و ســاختمان آنها 
ایمن است؛ منطقی و قابل قبول نیست.وی گفت: پذیرش و یا 
نپذیرفتن موضوعی تخصصی است و کارشناسان با کار تخصصی 
تشخیص داده اند که چه ساختمان هایی ناایمن است؛ اگر مالکان 
اعتراض دارند باید اعتراض خود را اعلام کنند و کارشناسان مجدد 
بررســی کنند.چمران تاکید کرد که ایمن سازی به نفع خودشان 
است زیرا ممکن است مشکلاتی هم برای آنان ایجاد شود؛ اگر 

مقاومت کنند مدیریت شهری روش قانونی را دنبال خواهد کرد.
سید جلال ملکی ســخنگوی سازمان آتش نشــانی و خدمات 
ایمنی شــهر تهران درباره آخرین وضعیت عملیات مهار آتش در 
سرای سیدولی توضیح داد و گفت: پس از ساعاتی آتش طبقات 
بالایی را مهار کنند اما در قســمت زیرزمین چندین برابر طبقات 
بالایی انبارهایی وجود داشــت و با توجه به اینکه یک راه باریک 
بیشتر وجود نداشت عملیات آتش نشــانان کمی سخت شد و 
احتمال ریزش ســاختمان و انفجار بود که تصمیم گرفته شد که 
آتش نشانان در یک عملیاتی منسجم و با حداقل نفرات عملیات 
مهار را پیش گیرند.ملکی ادامه داد: در ساعت ۲۳:۰۹ سه شنبه 
۱۶ خرداد به یکباره سقف شــرقی زیرزمین به وسعت حدود ۵۰ 
متر فرو ریخت که البته در این حادثه به فردی آسیب نرسید اما 

عملیات آتش نشانان با احتیاط کامل ادامه یافت.

گزارش
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صنایع دستی بخشی از زندگی ایرانی هاست. از  مهر 
فرش زیــر پایشــان گرفتــه تــا خانه هایی که 
می سازند، لباس و پارچه هایی که می پوشند. برخی از فعالان صنایع دستی 
از جمله تولیدکنندگان که معتقدند صنایع دســتی از زندگی مردم برچیده 
خواهد شد، نگاهشان به چند رشته محدود هنری از میان ۲۹۹ رشته صنایع 
دستی شناخته شده است. نگاه لوکس به هنر دست می تواند چنین تصوری 
را ایجاد کند که در آینده ای نه چندان دور، با وضعیت معیشتی مردم، صنایع 
دســتی دیگر در زندگی مردم جایی نخواهد داشت.البته این نظر مورد نقد 
برخی دیگر از فعالان صنایع دستی نیز هست آنها معتقدند وقتی مثلًا از هنر 
میناکاری در صنایع دستی غیرکاربردی استفاده می شود، مردمی که وضعیت 
معیشتی مناسبی ندارند، به سراغ آن نمی روند و یا هنر سوزن دوزی وقتی 
روی پارچه ای قرار می گیرد آن را گرانبها می کند، سعی می کنند از پارچه ای 
بدون هنر دست بهره ببرند. این موضوع کم کم گسترش پیدا می کند تا اینکه 
می بینید کمتر از پارچه های دســت دوزی استفاده شده، یا فرش ماشینی 
جایگاهی مهمتری از فرش دست باف پیدا می کند.در هر حال معیشت با 
صنایع دستی گره خورده است. ایرانیان هنردوست همیشه دوست داشته 
اند، بهترین ها را در اختیار داشته باشند. آنها بهترین وسایل را آمیخته با هنر 
می دانسته اند. هر اندازه هنر به کار رفته در شیء بیشتر بوده، ارزشمندتر نیز 
بوده و هست. اما حالا در هم تنیدگی و ارتباط هنر با معیشت بسیار زیاده شده 
است. مواد اولیه برای تهیه صنایع دستی گران است. تولید آن هزینه بر است. 
هزینه تولید، فروش و تأمین مواد اولیه با زمانی که هنرمند صرف آن می کند 
همگام با شتاب تورم در ایران نیست. تورم بالا می رود و هنرمند ماه ها یک هنر 
را تولید می کند ولی نمی تواند آن صنعت دستی را به قیمتی معادل چند ماه 
پیش بفروشد.از طرفی زمانی که حقوق و دریافتی مردم برای گذران زندگی 

کم می شود، توان خرید وسایل آمیخته با هنر نیز در اولویت قرار نمی گیرد بلکه 
اولویت با خوراک و پوشــاک و هزینه های ضروری زندگی است. به همین 
دلیل است که محمد فرخ زاده، معاون گردشگری و امور زیارتی استانداری 
فارس گفته امروز آن قدری که برای خوراکی و فست فودها هزینه می شود 
برای صنایع دستی هزینه نمی شود، این نشان می دهد که عمق این کار کم 
است و باید تلاش شــود صنایع دســتی به عنوان هنر دست و پیونددهنده 

نسل ها و جلوگیری از گسست بین نسلی در خانه سهم پیدا کند.

حذف خرید صنایع دستی از سبد خانوار
سید محمد عبداللهی رئیس اتحادیه فروشندگان اشیای قدیمی و صنایع 
دستی تهران نیز گفته است: شاهد حذف خرید صنایع دستی از سبد خانوار 
هستیم. دلیل این موضوع تورم، کاهش قدرت خرید مردم و رکود بازار بوده 
و دلیل دیگر را نیز می توان کاهش ورود گردشگر خارجی به کشور دانست و 
از طرف دیگر صادرات به کمترین میزان خود رسیده و تحریم ها باعث شده تا 
بازار اروپا را از دست دهیم و تنها به چند کشور همسایه و محدود بتوانیم کالا 
بفروشیم.رئیس اتحادیه فروشندگان اشیای قدیمی و صنایع دستی تهران؛ 
نوســانات نرخ ارز را موجب افزایش قیمت فلزاتی مانند نقره، برنج و مس 
که مواد اولیه ساخت این صنایع هســتند، دانسته است.سید عطا مولایی 
از کارشناسان صنایع دستی نیز به بررســی عللی که صنایع دستی در سبد 
خانوار ایرانی ها قرار نمی گیرد پرداخت و گفت: صنایع دستی تنها نقره و برنج 
و مس نیستند که نرخ ارز روی آنها تأثیر داشته باشد هر چند که بسیاری از 
صنایع دستی با همین متریال ساخته می شود اما در ایران رشته های زیادی 
از هنرهای سنتی و صنایع دستی وجود دارد که موجب شده ایرانی ها نتوانند 
از آن ها استفاده بیشتری کنند. به عنوان مثال پارچه های دست بافت، زمان 
زیادی برای تولید نیاز دارند. تولید به سرعت انجام نمی شود تا به سرعت نیز 
هنرمند را به سود برساند. این اتفاق موجب می شود او به اجبار محصولش را 
وقتی تمام شد از زمانی که شروع به بافت کرده گران تر بفروشد.مولایی بر این 
باور است که ارزان شدن مواد اولیه راهکار برگشت صنایع دستی به سبد خانوار 
نیست چون هیچ چیزی در کشور ارزان نمی شود که مواد اولیه صنایع دستی 

ارزان شود. اما تنوع و حجم زیاد مواد اولیه می تواند از هزینه های گزاف آن کم 
کند مثلًا اگر به وفور نخ پنبه پیدا شود؛ هنرمند مجبور به پرداخت هزینه حبابی 
برای خرید آن نمی شود.این هنرمند صنایع دستی گفت: برخی از مواد اولیه 
هنرهای دستی گران تر از حد معمول شده اند. باید یک کار ساخته شده با این 
مواد اولیه را چقدر فروخت که حداقل قیمت مواد اولیه به کار رفته در آن زنده 
شود؟ روی آن چقدر کار می شود و چقدر باید فروخته شود؟ یک خریدار چرا 
باید آن را بخرد؟ آیا نیاز روزمره اش است؟ پس به سراغ کالایی می رود که 
بتواند از آن استفاده کند.وی تصریح کرد: یک ایرانی در روستایی که همیشه 
از ظرفی به عنوان یکی از وسایل آشپزخانه استفاده می کرده هنوز هم چون 
می تواند آن را تولید کند، استفاده می کند اما یک خریدار باید آن ظرف را به 
قیمت دو ظرف بخرد. چون هنری در تولید آن ظرف به کار رفته که او ندارد پس 
باید گران تر بخرد. اما خانواده ایرانی ترجیح می دهد از هزینه های اضافی بزند. 
به همین دلیل از خرید آن منصرف می شود.مولایی ادامه داد: حالا اگر این کالا 
با همان متریال هنری به یکی از ضروریات استفاده در زندگی مردم تبدیل 
شود، صنایع دستی هم جای خودش را در سبد خانوار جا می دهد. مثلًا مردم 
نمی توانند بدون فرش زندگی کنند از طرفی فرش دست باف گران است اما 
حالا اگر نمی توانند آن را زیر پایشان بیندازند در قالب کوچک تری و در یک 
قاب به دیوار می زنند.نمونه دیگــری از صحبت های مولایی درباره ضرورت 
پیدا کردن استفاده از صنایع دستی در زندگی روزمره مردم، استفاده از کاه 
بلااستفاده گندم و برنج در مزارع کشاورزی است. چندی پیش هنرمندی از 
این کاه برای تولید کاغذ استفاده کرد. کاغذی که از کاغذ چوب، مستحکم تر 

است و قابلیت استفاده چند باره دارد.

خلاقیت برای اقبال عمومی به صنایع دستی
درباره استفاده مردم از صنایع دستی کاربردی، مریم جلالی معاون صنایع 
دستی وزارت میراث فرهنگی در گفتگو با خبرنگار مهر راهکاری ارائه داد.وی 
گفت: براساس مطالعات و مؤلفه های بازار، قیمت یکی از عناصر انتخاب 
مشتری است. ما باید حتماً مزیت رقابتی قیمت را در صنایع دستی لحاظ 

کنیم اما اقبال هویتی، تمایلات عاطفی و سلیقه ای نیز در کنارش هست.

به مناسبت روز جهانی صنایع دستی مطرح شد؛ راهکارهایی برای بازگشت 
صنایع دستی به سبد معیشت خانوار ایرانی

کمی خلاقیت، مقدار زیادی مسئولیت!

وزیر میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری، مشارکت مردم در مرمت، حفظ و مدیریت بناهای 
تاریخی را سیاســت مهم و محوری وزارت میراث  فرهنگی، صنایع دســتی و گردشگری دانست و 
گفت: هتل بوتیک سرخه ای تبریز نمونه ای بسیار موفق و مطلوب از مشارکت مردم در مرمت، حفظ 
و مدیریت بناهای تاریخی با کاربری های جدید است.ســیدعزت ا... ضرغامی روز پنجشنبه ۱۸ 
خردادماه در حاشیه افتتاح هتل بوتیک سرخه ای تبریز، در جمع خبرنگاران اظهار کرد: کسانی 
که احساس می کنند که مواریث تاریخی از سوی وزارتخانه در حال هزینه شدن هستند، باید 

توجه کنند که در حال حاضر بناهای تاریخی ما به دلیل عدم رسیدگی و اعتبارات کافی و لازم در حال 
از بین رفتن هستند.وی گفت: با اجرای سیاست وزارت میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
در حوزه واگذاری ها به بخش خصوصی، می توان از روند فرســودگی و از بین رفتن مواریث تاریخی 
جلوگیری کرد.ضرغامی مشــارکت مردم در مرمت، حفظ و مدیریت بناهای تاریخی را سیاســت 
مهم و محوری وزارت میراث  فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری دانست و ادامه داد: هتل بوتیک 
سرخه ای نمونه ای بســیار موفق و مطلوب از مشــارکت مردم در مرمت، حفظ و مدیریت بناهای 
تاریخی با کاربری های جدید است که همین روند باید در تمام شهرها و بخش ها ادامه یافته و تقویت 
 شود.وی نحوه واگذاری خانه قدیمی ســرخه ای و تبدیل آن به هتل بوتیک را عالی توصیف کرد که

 سیاست های دولت در آن اقدام محقق شده است.

مشارکت مردم در حفظ و مدیریت بناهای تاریخی، سیاست 
وزارت میراث فرهنگی است

۲۰ خرداد ماه؛ روز ملی فرش

فرش؛ پرچمی نیمه افراشته
فرش ایران به عنوان هنر دیرپای ملی و اسطوره سترگ از باورهای 
قومی و دینی از دیرباز بر گستره فرهنگ و هنر سرزمین ما ایران 
ســایه افکنده و آوازه آن به گوش جهانیان رسیده است؛ همه ما 
می دانیم که فرش یک نماد و دومین پرچم ایران است و همیشه 
برترین قالی های جهان با نام ایران گــره خورده اند از کهن ترین 
قالی جهان یعنی پازیریک با قدمت ۲۵۰۰ سال گرفته تا بزرگترین 
فرش جهان یعنی فرش دستباف نیشابور در مسجد شیخ زاید 
ابوظبی که توســط ۱۲۰۰ قالیباف زن نیشــابوری در ۱۸ ماه بافته 
شــد.گرانترین فرش های جهان نیز متعلق به ایران هستند که 
رتبه اول آن فرش ویس کرمان متعلق به قرن ۱۶ با ارزشی معادل 
۱۰ میلیون دلار اســت که در ســال ۲۰۱۰ با قیمتی ۲۰ برابر قیمت 
پیشــنهادی فروخته شــد. پس از آن فرش ابریشمی اصفهان 
متعلق به قرن ۱۶، فرش ابریشمی دیگری از عهد صفویه متعلق 
به ۴۰۰ سال پیش و فرش تبریز متعلق به قرن ۱۶ را می توان در 
دسته گران ترین فرش های جهان جای داد.از آنجایی که قالی و در 
کل فرش به صرف کاربردی و تزئینی بودنش از سالیان دور مورد 
توجه اقوام گوناگون بوده است، شاید دانستن اینکه کدام نوع از 
فرش های ایرانی محبوبیت بیشتری در جهان دارند و جایگاه شان 
کجاست، خالی از لطف نباشد.ایســنا به بهانه ۲۰خرداد ماه، روز 
ملی فرش با عبدا... احراری، مــدرس و محقق فرش ایرانی به 
گفت وگو نشست.وی در خصوص محبوب ترین فرش های ایرانی 
اظهار کرد: به طور کلی فرش های عشایری و روستایی باف مانند 
فرش های قشقایی، بلوچ خراسان، کردی و ... از محبوبیت بالاتری 
برخوردار هســتند و در بازار امارات عربــی و ژاپن نیز فرش های 
ابریشمی قم محبوب هستند.احراری با اشاره به اینکه برند فرش 
ایرانی محبوب است، افرود: این محبوبیت باعث شده است که 
بســیاری از رقبا فرش های خود را به نام فرش ایرانی روانه بازار 
کنند. به عنوان مثال افغانستان، پاکستان و دیگر کشورها از این 

ترفند برای فروش فرش های خود استفاده می کنند.

دومین نماد ایرانی که نیازمند حمایت است
این محقق فرش جایگاه حال حاضر فــرش ایرانی را به عنوان 
دومین نماد ایران ضعیف دانست و گفت: دلایل متعددی در این 
موضوع تاثیرگذار است. به عنوان مثال فرش در بازاراهای جهانی 
در گذشته یک کالای سرمایه ای محســوب می شد اما امروزه 
جایگه مصرفی پیدا کرده است و نسل جوان به عنوان یک کالا از 
آن استفاده می کنند.احراری ادامه داد: عامل دیگری که جایگاه 
فرش را متزلزل کرده، تولید انواع کف پوش اســت که  ظاهری 
زیبا دارند به نوعی رقیب فرش دستباف در بازار هستند. از دیگر 
عوامل تاثیرگذار بر افول جایگاه فــرش در بازارهای جهانی نیز 
باید به تورم در بازار اشاره کرد. همچنین تحریم های آمریکا تاثیر 
مســتقیمی بر روند کاهش جایگاه فرش در بازار داشته است، 
چراکه دو ســوم بازار فرش ایرانی در کشــور آمریکا قرار داشته 
است و در حال حاضر ما از این بازار محروم هستیم.وی افزود: در 
حال حاضر فرش صادر می شود و چند سال می ماند تا مشتری 
پیدا شود و آن را بخرد، دیگر سفارشی وجود ندارد تا بر اساس آن 
صادرات انجام شود.احراری تصریح کرد: در حال حاضر وضعیت 
اقتصادی کشور به شکلی اســت که تولیدکننده نمی تواند برای 
آینده برنامه ریزی داشته باشــد، چراکه نمی داند دستمزدها و 

قیمت مواد اولیه با چه تغییراتی همراه خواهد شد.

 تبلیغاتی جهانی فرش، ضرورتی اجتناب ناپذیر
این محقق فرش ایرانی خاطرنشــان کرد: مشکلات گفته شده 
در دیگر کشورها مانند پاکستان، افغانستان، ترکیه، کشورهای 
آسیای میانه و ... کمتر اســت و به مراتب راحت تر از کشورما به 
بازار دسترسی دارند و شرایط کشورشان به لحاظ تورم مطلوب تر 
است، به همین دلیل است که به لحاظ قیمتی می توانند قدرت 
رقابت بیشتری داشته باشند. متاسفانه موارد گفته شده باعث 
شده است که صادرات ما در سال به ۵۰ تا ۶۰ میلیون دلار برسد.  
احراری با بیان اینکه جایگاه فرش در بین مسئولین نیز ضعیف 
شده اســت، گفت: مرکز ملی فرش ایران در حال حاضر مانند 
شیری بی یال و دم است؛ در این ۲ ســال نمی بینیم مسئولین 
متولی این حوزه کوچکترین اشــاره ای به فرش داشته باشند. 
بیمه بافندگان فرش چند ســالی اســت که متوقف شده و در 
مجموع حمایتی از فرش، تولیدکننده فرش و به اصطلاح کالایی 
که نمــاد ایران و پرچم دوم ایرانیان اســت، نمی شــود.وی در 
خصوص اقداماتی که باید انجام داد تا فرش ایرانی محبوبیت 
بیشتری کســب کند و به جایگاهی  که لیاقت آن را دارد برسد، 
خاطرنشــان کرد: یکی از روش ها تبلیغات است و تبلیغات ما 
در رســانه های پربیننده دنیا تقریبا صفر اســت. حتی بخش 
خصوصی نیز که بخش سنتی تر این حوزه است قدرت اقتصادی 
زیادی برای تبلیغات جهانی نــدارد، البته نگاه بلند مدتی نیز در 

این حوزه ندارد و در این خصوص توجیه نیست.

ذره بین

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دســتی و گردشگری خراسان 
رضوی گفت: در سال گذشــته برای بیش از ۳ هزار نفر در زمینه 
صنایع دستی ایجاد اشتغال شده است.جواد موسوی همزمان 
با روز جهانی صنایع دستی در نشست خبری اظهار کرد: در سال 
گذشــته برای بیش از٣هزار نفر در زمینه صنایع دستی ایجاد 
اشتغال شده و در تسهیل گری مشــاغل خانگی صنایع دستی 
استان خراسان رضوی رتبه اول را داشته است. وی گفت: در سال 
گذشته از طریق گمرکات خراسان رضوی ١۶ میلیون دلار صادرات 
صنایع دستی داشته ایم و پیش بینی می کنیم این مقدار در سال 
جاری به ١٨میلیون دلار برسد.وی در خصوص حمایت از تجاری 
سازی صنایع دستی بیان کرد: در حوزه بازاریابی و تجاری سازی 
جلسات خوبی در معاونت اقتصادی اســتانداری داشته ایم و 
در راستای حمایت از صنعتگران صنایع دستی مکاتباتی انجام 
داده ایم و در نتیجه آن برای ورود کالای خارجی صنایع دســتی 
ممنوعیت ایجاد شده است.موســوی در ادامه افزود: انگشتر، 
فرش، تابلو فرش، گلیم، ســنگ هرکاره، سنگ قیمتی و نیمه 
قیمتی، مبلمان معرق و منبت، گره چینی، پرچم های مذهبی، 
محصولات دستبافت و احجام سفال و سرامیک از جمله اقلام 
صادراتی از خراسان رضوی در سال گذشته بوده است. وی افزود: 
هزار و ۶۵٢ نفر از هنرمندان استان بیمه تأمین اجتماعی دارند 
و ٢هزار و ٨٨٩ صدور مجوز کارگاهــی و انفرادی و ٣هزار و ۶۵١ 
مورد تمدید مجوز کارگاهی و انفرادی طی ســال گذشته اتفاق 

افتاده است.

زارع پور:

بهترین هدیه ما به صنایع دستی، توسعه 
اینترنت به تمام روستاهاست

وزیــر ارتباطــات گفــت: وزارت ارتباطات بــرای حمایــت از حوزه 
صنایع دستی اقدامات خوبی را در دست اقدام دارد که تجهیز روستاها 

به اینترنت یکی از این اقدامات است.
به گزارش خبرگــزاری مهر به نقــل از روابط عمومــی وزارت میراث 
فرهنگی، عیسی زارع پور با تبریک فرا رسیدن روز جهانی صنایع دستی 
و هفته صنایع دستی، اظهار کرد: بهترین کادوی ما به صنایع دستی این 
است که اینترنت را به تمام روســتاها توسعه می دهیم تا روستاییان 
عزیز بتوانند محصولات تولیدی صنایع دستی خود را از طریق فضای 
مجازی و از طریق ســکوهایی که فعالیت دارند به تمام مردم ایران و 

حتی مردم جهان عرضه کنند.
وزیر ارتباطات افزود: دو هفته قبل چهار هزارمین روســتا به اینترنت 
متصل شــد و تا پایان دولت تمام روســتاهای بالای ۲۰ خانوار را به 

اینترنت متصل می کنیم.
وی یادآور شــد: این بهترین کادو برای حوزه صنایع دستی است و در 
صورت تجهیز روستاها به اینترنت پرسرعت، هنرمندان و صنعتگرانی 
که در مناطق روستایی در حوزه صنایع دستی فعالیت دارند به خوبی و 

به راحتی می توانند محصولات خود را به مشتریان عرضه کنند.

 رییس گروه حفظ و احیای بناها و بافت های
 تاریخی هرمزگان:

بودجه ریزی در میراث  فرهنگی اصلاح شود

رییس گروه حفظ و احیای بناها و بافت های تاریخی استان هرمزگان 
وضعیت بودجه بخش میراث فرهنگی این اســتان را تشریح کرد و از 
کمبود بودجه در بخش مرمت، ثبت آثار و کاوش های باستان شناسی 

سخن گفت.
طیبه حسین آخوندی در گفت وگو با ایسنا درباره بودجه و اعتباری که 
در سال جدید برای میراث فرهنگی این استان تعریف شده است، اظهار 
کرد: بودجه استان هنوز تصویب نشده و یکسری تغییرات در حال انجام 
است، بنابراین بهتر است مطلب فعلا خبری نشود.  در حوزه مرمت بناها، 
سال گذشته اعتبار کمی برای استان ما تخصیص داده شد، اما در سال 
١۴٠٢ برنامه های پیشنهادی در این حوزه ارائه شده است که اولویت آن 

با بناهای اضطراری است.
او افزود: در حوزه میراث فرهنگی بیشتر بناهای ثبتی به مرمت فوری 
نیاز دارند، اما به علت محدودیت بودجه به خیلی از آن ها توجه نشده و 
یا به درستی مرمت نشده اند. بنابراین همه این بناها در اضطرار مرمت 
قرار می گیرند و برای مرمت آن ها درخواست اعتبار می شود، اما مبلغی 
که تخصیص داده می شود خیلی کم است و این دیدگاه توزیع اعتبارات 
در حوزه میراث فرهنگی در شوراهای برنامه ریزی نیازمند اصلاح است.

در خراسان رضوی؛

 ایجاد اشتغال برای بیش از ۳ هزار نفر 
در زمینه صنایع دستی 
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قرار است در یک ضرب الاجل یک ماهه، حفاظت  ایرنا
محیط زیســت اصفهان، قانون شــکنی های 

معادن طرق رود در منطقه حفاظت شده کرکس را بررسی کند.
احمدرضا لاهیجان زاده، ریاست حفاظت محیط زیست استان اصفهان، 
از سوی سازمان متبوعش مامور شــده تا در یک ضرب الاجل یک ماهه، 
قانون شکنی های معادن در منطقه طرق رود در شهرستان نطنز و در منطقه 
حفاظت شده کرکس را بررسی کند.همین دو هفته پیش، سلاجقه، رییس 
سازمان حفاظت محیط زیست کشور به دعوت مردم طرق رود که صدای 
شان از تبعات فعالیت معادن بر زیست و زندگی شــان بلند شده بود، به 
این منطقه سفر کرد و در یک نطق آتشین از سازمان صمت خواست تا به 
وظایفش عمل کند و به معدن داران هشدار داد که به آن ها اجازه تخریب 
بیشتر در کرکس را نخواهند داد چرا که چهره کرکس مانند مناطق جنگ زده 
شده است.وی  گفته بود که معادن شبکه هیدروگراف منطقه را از بین برده 
اند، اما کسی که این کار را کرده باید شرایط را به گذشته برگرداند وگرنه از همه 

ظرفیت های قانونی برای برخورد لازم استفاده خواهند کرد.
سلاجقه در همین دیدار از طرق رود، از مشــاهداتش از آنچه به گفته وی، 
ناشــی از فعالیت معادن و باطله های آن هاست گفت، از فعالیت هایی که 
موجب از بین رفتن هویت منطقه و تخریب منابع آبی و نرسیدن آن ها به 
منطقه شده است.وی گفت که معادن چهره این منطقه، شهر و روستا ها را 
با کمال وقاحت به هم ریخته اند و حالا وقتش اســت که حفاظت محیط 
زیست جلوی آن ها را بگیرد. به همین دلیل سلاجقه، احمدرضا لاهیجان 
زاده، مدیرکل حفاظت محیط زیست استان اصفهان را مامور کرد تا به عنوان 
یک دستگاه نظارتی در دولت در یک ضرب الاجل یک ماهه تخلفات معادن 
طرق رود و کرکس را بررسی و گزارش کند.زمان زیادی اما نگذشته، با این 
وجود از مدیرکل حفاظت محیط زیست پرسیدیم که بررسی های آن ها تا 
این لحظه چطور پیش رفته و این قانون شکنی های معادن که داد رییس 

سازمان حفاظت محیط زیست کشور را درآورده، چه بوده است؟
از لاهیجان زاده پرسیدیم که مگر تاکنون این قانون شکنی ها برای حفاظت 

محیط زیست روشن نبوده که حالا دستور بررسی داده شده است؟
لاهیجان زاده در آنچه پیش رو می خوانید به همه این ها پاسخ داده و گفته 
که موضوع در حال پیگیری است، اما اگر قرارداد ســال ۸۶ برای ارتقای 
کرکس به منطقه حفاظت شده نبود، حالا صد در صد آن، معدن شده بود. 
بخش هایی از کرکس در زمانی که لاهیجان زاده در بازه زمانی سال های ۸۵ 
تا ۹۱ مدیرکل حفاظت محیط زیست استان اصفهان بود به منطقه حفاظت 

شده ارتقا پیدا کرد.

می توانست روزگار برای کرکس از این سیاه تر هم باشد
»وقتی منطقه ای بخواهد به حفاظت شــده ارتقا پیدا کند در قدم اول باید 
صمت و منابع طبیعی اجازه ارتقا بدهند. بعد از آن باید ســازمان جنگل ها 
موافقت کند و سپس به شورای عالی محیط زیســت به ریاست رییس 
جمهور می رود تا مصوب شود. این مراحل که طی شد یک منطقه، حفاظت 
شده می شــود. تا زمانی که منطقه ای حفاظت شده نشود، قوانین محیط 

زیست بر آن مترتب نخواهد بود حتی اگر شکار ممنوع باشد.
زمانی که در سال ۸۶ به اصفهان آمدم، دیدم یک منطقه شکار ممنوع وجود 
دارد که به دلیل مخالفت قاطع و یکپارچه صمت اجازه حفاظت شدن ندارد. 
از طرفی منطقه کرکس یکی از کم نظیرترین مناطق کشور و زیستگاه های 
باارزش از نظر تنوع زیستی هم در پوشــش گیاهی و هم در تنوع جانوری 
است و باید گفت در هر دو مورد سرآمد مناطق کشورمان ایران است.زمانی 
که مجدد از صمت استعلام کردیم، نقشه ای را به من نشان دادند که در آن 
محدوده های اکتشافی که قرار بود به مناقصه و مزایده بگذارند، مشخص 
بود. وقتی این نقشه ها را دیدم دچار حیرت شدم. تقریبا صد در صد منطقه 
حفاظت شده فعلی به سمت مزایده برای معدن می رفت.در سال ۸۶ چند 
معدن  در آنجا فعال شدند. اما باید گفت این معادنی که اکنون وجود دارند 
مربوط به قبل از این است که کرکس به منطقه حفاظت شده ارتقا پیدا کند. 
خلاصه اینکه سال ۸۶ با تلاش رییس وقت سازمان حفاظت محیط زیست 
و موافقتی که توانســتیم در یک بازدید از وزیر صمت بگیریم، مراتب برای 
ارتقای منطقه به حفاظت شده فراهم شد.با این موافقت اخذ شده از سوی 
وزیر وقت صمت، ما توانستیم در شــورای عالی محیط زیست و در بهمن 
سال ۸۶ منطقه را حفاظت شــده کنیم. از آن تاریخ تا به امروز دیگر در این 
منطقه به یک معدن هم مجوز داده نشد با وجود اینکه قرار بود صد در صد آن 
معدن بشود.به هر روی توانستیم ۱۱۲ هکتار از کرکس را نجات بدهیم و این 
چند معدن، مربوط می شود به دهه های هفتاد و اوایل هشتاد و قبل از ارتقا 
به منطقه حفاظت شده. این معادنِ مشکل ساز برای منطقه حفاظت شده 
هم، همان معادنی هستند که چندتایی از آن ها در حاشیه منطقه حفاظت 

شده و در کنار طرق رود قرار دارند.

چوبی که از تبعات قانون معادن می خوریم
پرسیدید که آیا پیگیری نشده اســت و چرا نشده؟ بله پیگیری شده، سه 
تا از معادن هم با پیگیری برای لغــو پروانه حکم قضایی گرفتند و تعطیل 
شدند. اما در مقاطع بعدی باید گفت بحث های حقوقی و قانونی وجود دارد. 
هر گونه ابطال پروانه ای باید از سوی شورای عالی معادن باشد و در اختیار 
سازمان محیط زیست یا منابع طبیعی نیســت. طبق قانون مجلس این 

تصمیم گیری با شورای عالی معادن است.
یک نوبت در دوره ریاست خانم ابتکار در سازمان حفاظت محیط زیست، 
در سال ۹۵ از همین منطقه بازدید شد و پیگیری خیلی جدی هم صورت 
گرفت و تا ابطال دو یا سه معدن در شــورای عالی معادن هم رفت. حتی 
مصوب شد، اما متاسفانه این معادن توانســتند در دیوان عدالت اداری 

مصوبه شورای عالی معادن را ابطال کنند.
همین ابطال موجب شد تا دوباره معادن به فعالیت شان ادامه بدهند. اما 
کاری که در بازدید اخیر ســلاجقه از منطقه حفاظت شده کرکس و ضرب 

الاجل یک ماهه تعیین شده از سوی ایشان خواسته شد، این بود که بررسی 
شود، چه تخلفاتی در این منطقه اتفاق افتاده است.

بعضی از این معادن خارج از منطقه هســتند؛ اولین نکته این اســت که 
متاسفانه از سال ۱۳۹۰ که قانون معادن تصویب شد، استعلام از اداره کل 
محیط زیست برای معادن حذف شد. تمام معضلات و مشکلاتی که در این 
ده سال خودش را نشان داده، آثار این قانون است که منابع طبیعی کشور را 
آسیب پذیر کرده است.در زمان حاضر محیط زیست در قانون معادن حذف 
شده است و بســیاری از معادن که مجوز می گیرند، اصلا محیط زیست 
باخبر نمی شود. همین دو هفته پیش برای موضوعی به فریدن رفته بودم 
و معدنی را در یکی از بکرترین مناطق دیدم. هنوز غصه می خورم که ما در 
محیط زیســت به هیچ وجه به این معادن مجوز نمی دادیم که بروند و در 
این عرصه ها مجوز فعالیت بگیرند، ولی متاسفانه اکنون ۱۲ سال است که 
از محیط زیست استعلام نمی شود.البته پیگیری می کنیم که این قضیه در 

لایحه برنامه هفتم یا قوانین جدید حل شود.

دستگاه ها باید یک به یک ورود کنند تا قانون شکنی ها
 را استخراج کنیم

یکی از مواردی که پرســیدید این بود که چه قانون شکنی هایی در منطقه 
اتفاق افتاده اســت؛ به عنوان مثال مجوزی که منابــع طبیعی برای یک 
معدن صادر کرده، برای یک عرصه ۵ هکتاری است، اما سازمان صمت در 
مقابل یک محدوده ۵۰ هکتاری را به معدن دار واگذار کرده؛ از این دست 
موارد زیاد است و تقریبا معدنی در این حوضه وجود ندارد که شرایط منابع 
طبیعی را رعایت کرده باشــند.معدن دار، اما می گوید این چیزی بوده که 
صمت به من مجوز داده، حرف آن ها این اســت که صمت به من گفته در 
۴۰ هکتار یا ۵۰ هکتار کار کن؛ بنابراین به همین ترتیب به عرصه ملی دست 
اندازی شــده، آن را تخریب و باطله هایش را در همان جا رها کرده است.

اما کاری که در این ضــرب الاجل یک ماهه باید انجام بدهیم این اســت 
که این قانون شکنی ها را آن ها را اســتخراج کنیم. در طرق رود ۱۷ معدن 
وجود دارد و درحال بررسی این معادن هستیم که چه تخلفاتی انجام داده 
 اند. یک به یک، دســتگاه ها باید در این رابطه به وظایف قانونی خودشان 

ورود پیدا کنند.
به این معنی که صمت مجوز این معادن را چــک کند و اگر به عنوان مثال 
مجوز به کار کردن معدن دار در عمق ده متر داده اند، بررسی کنند که آیا این 
ده متر رعایت شده یا به عمق بیســت متر رفته اند. به همین ترتیب منابع 
طبیعی به عرصه های طبیعی که تخریب شده است، ورود کند.ضایعاتی که 
در محیط رها شده اند، بحث عوارض آلایندگی، حقوق دولتی که معادن باید 
می دادند، بحث یک درصد قانون برنامه ششم که باید اعمال شود و از این 

دست موارد را باید حفاظت محیط زیست استان استخراج و گزارش کند.

کار اساسی این است؛ قانون معادن باید اصلاح شود 
اما کار اساسی که باید انجام شود این است که قانون معادن را اصلاح کنیم. 
این موضوع را دنبال می کنیم. با نمایندگان اصفهان هم وارد مذاکره شده 
ایم که در این رابطه لایحه ای به مجلس برود. قانون معادن باید اصلاح شود 

و محیط زیست دوباره به این قانون برگردد.

تبعات حذف محیط زیست در قانون معادن؛

شلاقیکهبرتنکوهستانکرکسمیخورد

رییس اداره حفاظت محیط زیست شهر تهران وضعیت سیستم 
بازچرخانی فاضلاب و تکمیل شبکه فاضلاب در تهران را تشریح کرد.

علیرضا رحمتی در گفت وگو با ایسنا درباره میزان مطلوبیت سیستم 
بازچرخانی فاضلاب به ویژه در واحدهای صنعتی شهر تهران اظهار 
کرد: تمام واحدهایی که سیســتم تصفیه خانــه فاضلاب مرکزی 
دارند، وقتی به اســتاندارد محیط پذیرنده محیط زیســت یعنی 
چاه جذبی، فضای سبز، کشاورزی یا آب های سطحی می رسند، 
می توانند دوباره بازچرخانی شــود و در موارد مختلف مانند فضای 
سبز، کشاورزی و فرآیند شستشوی واحد استفاده شوند.وی تاکید 
کرد: آمار دقیقی از میزان واحدهای صنعتی نداریم که بازچرخانی 
و استفاده مجدد دارند. این موضوع نیازمند مطالعه است .رحمتی 
افزود: واحدهای بزرگ صنعتی و تولیدی براساس قانون باید تصفیه 
خود را به استاندارد محیط زیست برسند چراکه در غیر این صورت 
جزو واحدهای آلاینده محسوب می شوند این در حالیست که برخی 
واحدها با سیستم قدیمی، راندمان پایین و حجم بالای فاضلاب 
در مواقع پیک در رســیدن به این استاندارد مشکل دارند اما تعداد 
محدودی نیز این اســتاندارد را دارند.رییس اداره حفاظت محیط 
زیست شــهر تهران با بیان اینکه عمدتا بالای ۵۰ درصد واحدهای 
صنعتی به استانداردهای محیط زیست می رسند، ادامه داد: برخی 
واحدهای کوچک مانند آبکاری ها، کارواش ها و برخی رستوران ها در 
محدوده درکه و دربند معمولا به استاندارد محیط زیست نمی رسند. 
به عنوان نمونه پساب این رستوران ها به طور مستقیم وارد رودخانه 
و باعث ایجاد آلودگی می شود که برخی از این موارد به علت ناتوانی 

در پرداخت هزینه های حل مشکل آلایندگی است.

جمع آوری۱۷۵ تن پلاستیک از حاشیه 
رودخانه جاجرود

مدیرکل حفاظت محیط زیست اســتان تهران با اشاره به پویش مردمی 
بی زباله از لتیان تا ماملو گفت: در قالب این پویش طی سه روز در مجموع 
حدود ۱۷۵ تن پلاستیک از حاشیه رودخانه جاجرود جمع آوری شد.علیرضا 
مزینانی همزمان با پنجمین روز گرامیداشت هفته محیط زیست با عنوان 
»محیط زیست، صنعت سبز، پسماند و پیشــرفت پایدار دانش بنیان« 
در یک برنامه تلویزیونی با اشاره به شعار امســال هفته محیط زیست با 
عنوان نهضت ملی کاهش آلودگی های پلاستیکی گفت: با توجه به اهمیت 
حوضه های آبریز اســتان، بر اســاس برنامه زمان بندی، پویش مردمی 
بی زباله در سطح استان از اردیبهشــت ماه و همزمان با هفته زمین پاک 
تا هفته محیط زیست برگزار شــد و اولین برنامه این پویش تحت عنوان 
پویش مردمی بی زباله از لتیان تا ماملو در ۷ اردیبهشت با حضور مسئولان، 
شهروندان و علاقه مندان به محیط زیست انجام شد.وی با بیان اینکه در 
پویش مردمی بی زباله از لتیان تا ماملو طی سه روز در مجموع حدود ۱۷۵ 
تن پلاستیک در حاشیه رودخانه جاجرود جمع آوری شد، اظهارکرد: با توجه 
به ماندگاری زیاد پلاستیک در طبیعت و تخریب محیط زیست، ناگزیر به 
استفاده کمتر از پلاستیک و جایگزینی آن با مواد سازگار با محیط زیست 

هست و در این خصوص نیاز به فرهنگسازی در این حوزه است.

رئیس سازمان محیط زیست:

صید ترال در خلیج فارس ممنوع است

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست با اشاره به انجام صید ترال در 
گذشته گفت: اولویت نخست این ســازمان حمایت از صید سنتی بود 

و اکنون جلوی صید ترال به روش جارو کردن منابع گرفته شده است.
به گــزارش خبرنگار مهر، علی ســلاجقه ظهر پنجشــنبه در حاشــیه 
بهره برداری از طرح های ملی زیست محیطی در جمع خبرنگاران بیان 
داشت: اولویت صید با کسانی است که دریا را حفظ و از آن بهره برداری 
می کرده اند و برای این ها هیچ گونــه محدودیتی وجود ندارد اما صید 
ترالی که مطرح است صید به صورت جارو کردن منابع دریایی است که 
جلوی آن را می گیریم.وی اضافه کرد: اکنون چنین چیزی وجود ندارد و 
اجازه جارو کردن منابع دریا را نمی دهیم و استاندار هرمزگان هم در این 
زمینه نظارت دارند و اجازه چنین کاری را نمی دهند.به گفته وی، صید 
ترال که یکی از دغدغه های جدی صیادان و کارشناسان و صاحبنظران 
این استان در سال های قبل بوده که برای رفع این دغدغه محدودیت 

صید ترال برای مدت مشخصی اعمال شد.
وی افزود: این روش صید آســیب های زیادی به ذخایر، صیدگاه ها 
و زیســت گاه های آبزیان خلیج فارس وارد کرده و تهدید جدی برای 

صیادان این منطقه است.

بیش از ۵۰ درصد اخطاریه های محیط 
زیستی تهران متعلق به وضعیت »پساب «

آیا بیابان های ایران جنگل دارند؟
با توجه به اقلیم خشــک ایران، دونوع جنگل در بیابان های کشور 
وجود دارد که شامل جنگل های بیابانی و دست کاشت می شوند 
و سازمان منابع طبیعی قصد دارد تا ۴۰ میلیون اصله نهال در این 
مناطق بکارد.به گزارش ایسنا کشور ایران به علت واقع شدن روی 
کمربند خشــک جهان کمتر از یک چهارم میزان بارش جهانی را 
دریافت می کند. بدین لحاظ اکوسیستم های خشک و فراخشک 
گستره وسیعی دارد، به گونه ای که که قریب به ۸۸ درصد مساحت 
کشور در این مناطق قرار گرفته است. بر اساس آخرین مطالعات 
صورت گرفته در کشــور در سال ۹۸ مشخص شــد ۷.۲۹ میلیون 
هکتار به طور مستقیم تحت تاثیر فرسایش بادی در کشور هستند 
که از این سطح ۹.۱۳ میلیون هکتار به منابع زیستی و اقتصادی 
کشور خسارت وارد می کند.در راستای اجرای فعالیت های مقابله 
با بیابان زایی بخشی از کانون های فعال فرسایش بادی کنترل  و 
با حفظ تأسیسات اقتصادی، مناطق مسکونی، خطوط ارتباطی و 
مواصلاتی، زمینه ساز تداوم و توسعه فعالیت های انسانی شده اند. 
هدف اصلی از فعالیت های بیابان زدایی نظیر نهال کاری، احداث 
بادشکن، بذرپاشــی و غیره، در اولویت نخست، تقویت پوشش 
گیاهی منطقه به عنوان عامل اصلی ممانعت از فرســایش بادی، 
حفاظت خاک و جلوگیری از صدمات ناشی از حرکت ماسه های 
روان می باشــد. ایجاد تعادل اکولوژیکی در محیط تبدیل اراضی 
بیابانی به عرصه ای باقابلیت توســعه پایدار اقتصادی اجتماعی 
منطقه ازجملــه اهداف ثانویه محســوب می شــود.جنگل های 
دست کاشت مناطق بیابانی بخشی از جنگل های این اقلیم هستند 
که منشأ طبیعی ندارند و با هدف تثبیت ماسه های روان و توسعه 
پوشش گیاهی در اراضی بیابانی از طریق نهال کاری، قلمه کاری، 
بذرکاری و بذرپاشی ایجاد شــده اند. »هرگاه درصد تاج پوشش 
ایجادشده با گونه های گیاهی ســازگار با شرایط خشک و بیابانی 
کشور بالای یک درصد و تراکم کاشت برای گونه های تاغ، گز و کهور 
بیش از ۵۰ اصله و برای گونه های اسکنبیل و استبرق تراکم آن ها 
بیش از ۱۰۰ اصله در هکتار باشد، مشــمول تعریف جنگل دست 
کاشت مناطق بیابانی می شود.«جنگل های طبیعی مناطق بیابانی 
بخش دیگری از پوشش گیاهی این مناطق هستند که از درخت و 
درختچه خودرو همراه با سایر رستنی های خشبی و علفی پوشیده 
شده اند و منشأ طبیعی دارند و انسان در ایجاد اولیه آن نقش ندارد. 
در مناطق بیابانی گونه های شاخص گز، تاغ، اسکنبیل و ... قادر به 
حیات هستند.وحید جعفریان  - مدیرکل دفتر امور بیابان سازمان 
منابع طبیعی و آبخیزداری - با اشاره به بهره برداری بیش از ظرفیت 
منابع آب زیرزمینی و تاثیر آن درتخریب جنگل های بیابانی کشور 
می گوید: در شرایط اقلیمی فعلی ایران بعید می دانم دیگر دشتی 
داشته باشــیم که جزو مناطق ممنوعه نباشد. دشت های مناطق 
بیابانی دشت هایی هستند که مدت هاست با افت شدید منابع آبی 
زیرزمینی مواجه شده اند. در مطالعات موردی مشاهده شده است 
که در طول یک دهه سطح ایستایی آب های زیرزمینی از میزانی 
که سال های گذشته داشت حداقل ۱۰ متر کاهش یافته است. این 
میزان به مراتب خارج از توان سازگاری پوشش گیاهی وابسته به 
آب های زیرزمینی در رخســاره های مناطق بیابانی است. به طور 
مثال درختان عظیم کهور ایرانی در منطقه شهر ریگان در شهرستان 
نرماشیر و در استان کرمان که چندین قرن قدمت داشته اند تنها طی 
یک دهه به دلیل ناتوانی در تطبیق خود با تغییرات سریع منابع آب 
تقریبا به طور کامل نابود شده اند.او اضافه می کند: افت قابل توجه 
سطح ایستایی آب های زیرزمینی و عدم تامین نیاز آبی دشت های 
سیلابی واقع در حاشیه مناطق کویری و بیابانی به عنوان یک عامل 
ریشه ای، بسیاری از رویشگاه های طبیعی و دست کاشت مناطق 
بیابانی را تهدید کرده است و زمینه های آسیب پذیری این عرصه ها 
در مواجهه با ســایر عوامل نظیر طغیان آفات و امراض تشــدید 
می شود.جعفریان توسعه سدهای بزرگ ، بهره برداری نامتوازن 
از آب هــای زیرزمینی، پایین بودن بهــره وری آب و فقدان برنامه 
توسعه محلی مبتنی بر آمایش ســرزمین را از جمله علل اصلی 
این مساله برمی شمرد.او با اشاره به تصمیم برای کاشت ۳۵ تا ۴۰ 
میلیون اصله نهال در بخش بیابانی کشور می گوید: کاشت بخشی 
از این نهال ها با مشارکت بخش غیردولتی شامل بنگاه های مالی 
بزرگ، صنایع کشــت و صنعت، معادن، دســتگاه های اجرایی و 
پادگان هایی که در حوزه بیابانی قرار دارند و اجرای پروژه هایی در 
قالب زراعت چوب و احداث بادشــکن های زنده در اطراف مزارع 
صورت می گیرد.جعفریان با اشــاره به این که هجوم ماسه های 
روان به جاده ها، سیســتم های حمل و نقل، اراضی کشــاورزی، 
کانال های آب و روستاها و مناطق مسکونی که در عرصه های بیابانی 
واقع شده اند، خسارت وارد می کند، تصریح می کند: ما در سطح 
۱۰۰ هزار هکتار فعالیت های اجرایی نظیر نهال کاری و اســتفاده از 
گونه های سازگار و بومی در مناطق بیابانی، احداث بادشکن های 
زنده در تپه ها و پهنه های ماســه ای، زراعت چوب، ایجاد تله های 
رسوب گیری، مدیریت چرای دام و قرق عرصه های آسیب پذیر را 

در دستور کار داریم.

گزارش
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 نشست مشترک اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان 
و شهرداری اصفهان که روز چهارشنبه )۱۷ خردادماه( و به مناسبت روز جهانی 
صنایع دستی در خانه مشــروطیت اصفهان برگزار شد، یکی از چالشی ترین 
نشست های خبری در حداقل یک سال گذشــته بود. سوالات، انتقادات و 
البته پاسخ ها آن قدر زیاد و طولانی بود که نشست 4 ساعتی طول کشید. از 
هر دری هم سخن گفته و شنیده شد. بیش از همه شاید تعریف و تمجیدهای 
مدیرکل میراث از شــهردار اصفهان و تاکید چندباره او بر رابطه و تعامل خوب 
میراث و شهرداری به چشم می آمد. متقابلا شــهردار هم از مدیرکل میراث 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری تعریف و تمجید کرد. خبرنگاران اما با 
توپ پر و سوالات انتقادی آمده بودند؛ نکته مثبت اما اینکه، هم قاسم زاده و 
هم ایزدی، با روی باز و لبخند و گاهی هم مطایبه پاسخگوی سوالات بودند. 
هرچند در نهایت به آقای شهردار گفتیم که در برخی موارد، پاسخ ها قانع کننده 
نبود و اجازه بدهید که قانع نشویم. شهردار هم گفت چون روانشناسی خوانده، 
این توضیح را می دهد که قرار نیست همیشه قانع بشویم و نیامدیم که قانع 
بشویم؛ گاهی می آییم که فقط بشنویم و »غنی« بشویم.درحالی که قاسم 
زاده مشغول توضیح تفاوت های »قانع« و »غنی« بود؛ به این فکر می کردیم 
که مگر نه اینکه خبرنگار باید مطالبه گر باشد و تا وقتی »قانع« نشده، پیگیر 
مطالبه گری اش باشد؟ اما خب وقت گذشته بود و به همین توضیح از سوی 
آقای شهردار »قناعت« کردیم!در ادامه صحبت های شهردار اصفهان و مدیرکل 

میراث، صنایع دستی و گردشگری استان را به صورت مشروح می خوانید:

علی قاسم زاده، شهردار اصفهان:
 یکی از ظرفیت های اصفهان شهر زندگی، برگزاری رخدادهای فرهنگی در 
سطح ملی و بین المللی بود که از ابتدای سال در اصفهان شاهد آن بودیم، این 
زنجیره تا امروز رســیده و ما برای برگزاری یک رخداد ملی و بین المللی در 
خدمت مردم هستیم که بتواند انعکاس دهنده یکی از ظرفیت ها یا نشانه های 
هویتی شهر ما یعنی صنایع دستی باشد. خدا را شاکریم این فرصت فراهم 
شــد که اصفهان عزیز را از منظر و دریچه دیگری به کشور و به جهان معرفی 

کنیم، هرچند آنچه واضح و آشکار است نیاز زیادی به معرفی ندارد.

 یکی از بهترین دوران تعامل و همکاری میان شهرداری اصفهان و اداره کل 
میراث فرهنگی استان اصفهان در دوره جدید مدیریت رقم خورده است، البته 
تعامل من با میراث در سال های گذشــته و به فراخور مسئولیتی که داشتم 
تعامل ضروری و لازمی بود، اما در این دوره از مدیریت شــهری به علت نوع 
نگاهی که دکتر ایزدی به مسائل دارند شاهد اتفاق های خیلی خوبی هستیم 
و مسائلی در شهر بررسی و تحلیل و حل می شود که بعضی از آن ها ریشه در 
۱۰ یا ۲۰ یا ۳۰ سال گذشته اصفهان داشته اســت. این همدلی ، همراهی و 
هم افقی که در ایــن دوره بین شــهرداری و میراث فرهنگی شــکل گرفته 
نویدبخش اتفاقات خوبی برای آینده نزدیک در شهر اصفهان است؛ ضمن 
اینکه مسائلی را به صورت مشترک با عزیزان میراث فرهنگی روی میز داریم 
که فعلا نمی توان آن ها را رسانه ای کرد، ولی در آینده ای نزدیک خبرهای خوبی 
را برای مردم اصفهان و به خصوص اهالی فرهنگ و طرفداران میراث فرهنگی 
شهر خواهیم داشت که به خوانش بهتر شخصیت اصفهان کمک می کند و 
نشانه های شهری که به مرورزمان فراموش شده بود مجددا دیده شده و در 

معرض دید گردشگران قرار گیرد.
 ظرفیت اســتفاده از صنایع دســتی اســتان اصفهان در تفاهم نامه ها با 
خواهرخوانده ها پیش بینی و قرار شــده تا دوستان ما در حوزه گردشگری و 
اداره ارتباطات شــهرداری الگویی را اســتخراج کنند و ببینند در هر شــهر 
خواهرخوانده چه نوع صنایع دســتی خواهان دارد و این موضوع نیز بررسی 
شود که بتوانیم بازارهای دوره ای و یا دائمی را در شهرهای خواهرخوانده ایجاد 
کنیم؛ هرچند که الان نسبت به چند ماه گذشته تعاملات بهتری با شهرهای 
خواهرخوانده انجام شده و اگرچه انقباض و انبساط هایی هم داشته ایم ولی 
الان روبه انبساط ارتباطات با شهرهای خواهرخوانده است؛ ضمن اینکه در 
سال های گذشته نیز بازارچه های عرضه محصولات فرهنگی شهر اصفهان در 
شهرهای خواهرخوانده را داشتیم که در مواردی موفق یا ناموفق بوده ایم ولی 

قطعا این موضوع را تحلیل خواهیم کرد.
 چیزی که من در خصوص گردشگران چینی عرض کردم از قول وزیرمختار 
سفارت چین بود که به اصفهان و به شــهرداری آمد و به عنوان حافظ حقوق 
شهروندان چینی که به عنوان گردشگر به اصفهان وارد می شدند از ما انتظاراتی 
را داشت ازجمله بحث امکان تبدیل پول و دریافت پول از کشور مبدأ در ایران، 

اما من خیلی شناختی از اخلاق اقتصادی اهالی چین ندارم و از وزیرمختار 
سفارت چین نقل قول کردم.

 طی دو هفته گذشته تورهای گردشگری بسیاری از کشور چین به اصفهان، 
شیراز و تهران داشتیم که در نوع خود بی نظیر است هر چند استقبال بیشتر 

بود اما هتل های اصفهان جوابگوی تعداد گردشگران چینی نیست.

علیرضا ایزدی، مدیرکل میراث فرهنگی صنایع دستی و گردشگری استان
خیلی خوشحالم که امروز در اصفهان یک اصل مدیریتی پیاده می شود و 
آن، تعامل بین دو نهاد یا دستگاه بسیار مهم یعنی شهرداری و اداره میراث 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری در شکل گیری توسعه پایدار است. این 
میمون و مبارک که قطعا مدیریت آقای قاسم زاده در شهرداری باعث  اتفاق ِ
شد که ما هم بر اساس آن نوع ریل گذاری حرکت کنیم که ایشان در مدیریت 
شهری پایه گذاری کردند قاعدتا نتایج بســیار خوبی را برای توسعه پایدار، 
توسعه گردشگری و توسعه اقتصاد گردشگری شهر خواهد داشت و امیدوارم 

اتفاقات بهتری را در شهر شاهد باشیم.
 شــهرهای خواهرخوانده فرصت خوبی برای معرفی هنرهای سنتی و 
صنایع دستی است که البته این اتفاقات کم وبیش رخ داده و امیدوارم افزایش 
پیدا کند؛ هدف گذاری ما نیز برای جشــنواره های بین المللی همین مسئله 
است، ضمن اینکه ســایر ارتباطات ما با کشورهایی مانند چین و روسیه نیز 

زمینه های مناسبی را در خصوص صنایع دستی ایجاد کرده است.
 در مورد ضرورت اهدای صنایع دســتی نیز اگرچه دولت با مشکل مالی 
مواجه اســت، ولــی بااین حال ایــن موضوع از طــرف اصفهــان در حوزه 
صنایع دستی اتفاق می افتاد و خرید اقلامی به جز صنایع دستی برای هدایا 
معنی آن چنانی ندارد و هدایا غالبا در حوزه صنایع دستی خریداری می شود.

 قانون پیمان سپاری ارزی ملغی شده است. یک سال است که در حال 
پیگیری امکان صادرات آزاد نقره هستیم، ولی هنوز به نتیجه نرسیده ایم؛ تنها 
راه این است که مصوبه آن ملغی اعلام شده و قصه پشتوانه بودن نقره برای 
بانک مرکزی برداشته شود، چراکه نقره دیگر یک فلز گران قیمت نیست که 

فقط روی پشتوانه بودن آن حساب کنیم.

 در میــدان نقش جهان صنایع دســتی چینــی وجود نــدارد. در میدان 
نقش جهان شــاید در حوزه جواهرســازی به دلیل چرخه تولید و تراش آن 
جنس چینی دیده شود اما غالب میدان نقش جهان که هویت صنایع دستی 

کشور است به هیچ عنوان جنس چینی وجود ندارد.
متاسفانه مباحث حوزه سیاست و مباحث حوزه تبلیغات روی گردشگری 
بسیار اثرگذار است. من فرمایش شما در خصوص گردشگران چینی را نه رد 
می کنم ، نه تایید اما چین بدون شــک یکی از ۳ اقتصاد بزرگ دنیاســت و 
وزیرمختار چین این بحث را مطرح می کرد که در سال ۲۰۰ میلیون چینی به 
مسافرت می روند. ما در ســال های ۸۲ و ۸۳ که برنامه جامع گردشگری را 
بررسی می کردیم برای افق ۱4۰4 سهم ۲۰ میلیونی را در نظر می گرفتیم که اگر 
بتوانیم به آن رقم برسیم اتفاقات بسیار خوبی در حوزه اقتصاد ما رخ می داد 
که تا قبل از کرونا از مرز قریب به ۸ میلیون نفر گذشته بودیم، اما بعدازآن ۳ 
سال بد را سپری کردیم، ولی به عنوان کسی که در این حوزه تخصص دارد باید 
بگویم گردشگر، گردشگر است. گردشگر نیازمند هتل و صبحانه و ناهار و شام 
است و اگر صنایع دستی را بخرد اتفاق بهتری است. الان که ما به دنبال برنامه 
کمّی ۲۰ میلیون نفر هستیم تنها بازاری که می تواند ما را به آن سمت سوق دهد 
اتفاقا بازار پرتردد چینی است، اما شایداز ریشــه و اصالت ماست، شاید به 
متانت ماست و شاید به واسطه مسائل فرهنگی ماست که هنوز نمی توانیم 
جیب شان را خالی کنیم، اگرچه این کلام، کلام مناسبی نیست. فعلا بازاری 

که به فرهنگ ما احترام می گذارد روسیه و چین است.

نشست مشترک اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان و شهرداری اصفهان به مناسبت روزجهانی صنایع دستی برگزارشد؛

در باب »انبساط ارتباطات« !

شنبه 20 خرداد 1402 / 21 ذی القعده 1444 / 10 ژوئن 2023 / شماره 3826

صاحب امتیاز: شرکت توسعه رسانه برتر زاینده رود   
مدیرمسئول: بهمن زین الدین

رتبه:3    ضریب کیفی روزنامه: 53/4
نشانی: اصفهان، خیابان ارتش، جنب پل حسین آباد، ساختمان 119، واحد 3

تلفن: 8-36284167-031     فکس: 36284166

   

چاپخانه: شاخه سبز   آدرس:جاده قدیم قم- کاشان، خیابان امیرکبیر دوم، بوستان سوم، آخرین کارخانه سمت راست

استاندار:

 فعالیت جزیره ای در ستاد اربعین استان اصفهان ممنوع است

دبیر ستاد ثبت نام مدارس استان اصفهان:

مدرسه محدوده سکونت بهترین محل ثبت نام دانش آموزان است

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری اصفهان:

تعیین نرخ بلیت اتوبوس های برون شهری برعهده سازمان  پایانه ها نیست

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شــهرداری اصفهان گفت: بسیاری از 
مسافران مشکلاتی مربوط به تعیین نرخ بلیت اتوبوس برون شهری را به سازمان 
پایانه ها گزارش می کنند، در صورتی که این ســازمان فقط خدماتی بوده و نقش 
نظارتی برعهده اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای اســت.ابوالفضل توکلی در 
گفت وگو با خبرنگار ایمنا با بیان اینکه در شــرح وظایف ســازمان پایانه ها، نقش 
نظارتی تعریف نشده است، اظهار کرد: بسیاری از مسافران پایانه های پنج گانه شهر 
اصفهان شکایت های مربوط به ارائه خدماتی همچون هزینه بلیت، امور بین راهی و 
راننده اتوبوس را به این مدیریت گزارش می کنند، در حالی که این مجموعه نقشی 
در این زمینه ندارد.وی افزود: سازمان پایانه های شهرداری اصفهان وظیفه تعمیر 
و نگهداری از پایانه های مسافربری برون شــهری در سطح این کلان شهر از جمله 
ارائه خدمات نظافتی، بهداشتی، نمازخانه، رستوران، خوابگاه و هتل را بر عهده دارد.
مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری اصفهان تصریح کرد: بسیاری 
از مسافران و شهروندان از سامانه 141 سازمان راهداری به عنوان متولی امر سفر با 

اتوبوس های برون شهری و نقش نظارتی آن بی اطلاع هستند.وی ادامه داد: اداره 
کل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان اصفهان، نماینده مستقر در پایانه های 
پنج گانه شهرداری اصفهان برای رسیدگی و نظارت به امور مسافران دارد که مسائلی 
از قبیل هزینه بلیت اتوبوس، دیرکرد اتوبوس، مسیر سفر و نیز هرگونه اتفاق از مبدأ 
تا مقصد سفر را پاسخگو اســت.توکلی با بیان اینکه میز خدمت در پایانه ها برای 
دریافت نظرات مسافران مستقر است، گفت: روزانه تماس های فراوانی با سامانه 
137 شهرداری اصفهان برای طرح این موارد از سوی مسافران و شهروندان گرفته 
و بازخورد آن به مسئولان مربوطه برای رسیدگی ارجاع می شود.مدیرعامل سازمان 
پایانه های مسافربری شهرداری اصفهان خاطرنشان کرد: سال گذشته بیشترین 
تماس مســافران مربوط به نظارت بر اتوبوس های برون شهری بود که با برگزاری 
جلســات کمیته حمل ونقــل در اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای اســتان، 
موضوع های مربوط به ستاد خدمات سفر ویژه نوروز، ایام محرم، اربعین و دیگر 

مناسبت ها مطرح شد تا پیگیری لازم برای رفع مشکلات انجام شود.

استاندار اصفهان گفت: فعالیت جزیره ای در ستاد اربعین استان ممنوع است 
و همه اقدامات باید برای برگزاری هرچه بهتر این آیین دینی و مذهبی باشد.

به گزارش ایرنــا، روابط عمومی و امــور بین الملل اســتانداری اصفهان، روز 
چهارشنبه به نقل از سیدرضا مرتضوی افزود: ما در این ستاد مجموعه واحدی 
هســتیم و از این رو که همه هدف واحــدی را دنبال می کننــد باید از تعریف 
جزیره های مجزا پرهیز کنیــم.وی ادامه داد: به منظور جلــب رضایت زائران 
اربعین حسینی نیز بایستی رویکرد کمیته ها با شفافیت مورد بررسی قرار بگیرد.
محمدرضا جان نثاری، معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری اصفهان 
نیز در این جلسه ضمن قدردانی از اهتمام استاندار اصفهان در پیگیری جلسات 
ستاد و رویکرد استان در اربعین حســینی، گفت: در جلسات ستاد اربعین که 
از ابتدای سال تشکیل شدند، ســعی کردیم عیوب و کاستی ها را شناسایی و 
درصدد کاهش آنها تلاش کنیم.وی افزود: هیچ کدام از اعضا، ستاد اربعین را 

به عنوان نشســت اداری پیگیری نمی کنند بلکه با اعتقاد به خدمت به زائران 
اربعین حسینی، جلسات و امور مرتبط را دنبال و پیگیری می کنند.

جانثاری ادامه داد: ســال گذشــته نیز این مهم مورد بررســی قرار گرفت که 
استانداردی برای موکب در تراز جمهوری اســلامی معرفی کنیم، به این معنا 
که مشــخص کنیم یک موکب از لحاظ کمی، کیفی و خدمات دهی بایســتی 
چه شــاخصه هایی را داشــته باشــد.جان نثاری تصریح کرد: در این راستا به 
زودی ستاد عتبات استان این شاخصه های مهم را جمع بندی و ارائه می کند، 
معتقدیم در برخی حوزه ها بایســتی همه ســازمان ها به امور اهتمام داشته 
باشند از جمله موضوعات مرتبط با حوزه بهداشت و درمان، فرهنگی باید همه 
دســتگاه ها ورود کنند.معاون سیاسی اســتاندار اصفهان گفت: توسط کمیته 
فرهنگی ســتاد اربعین کارهای ویژه ای در خصوص مباحث فرهنگی اربعین 

انجام شده از این رو بایستی مسائل فرهنگی با جدیت دنبال شود.

رییس اداره ارزیابی عملکرد و دبیر ستاد ثبت نام استان اصفهان گفت: مدرسه 
محدوده سکونت، بهترین محل ثبت نام دانش آموزان است. به گزارش خبرنگار 
مهر، مصطفی درستکار عصر پنجشنبه در جمع خبرنگاران در خصوص فرآیند 
ثبت نام مدارس اظهار داشــت: اساســی ترین قســمت پروژه مهر در هر سال 
تحصیلی موضوع ثبت نام اســت و مراحل آن به بهترین نحو در حال طی شدن 
است.وی ادامه داد: پس از ابلاغ دســتورالعمل ثبت نام از سوی وزارت آموزش 
و پرورش، جلسات توجیهی با رؤســای ادارات، نواحی و مناطق 41 گانه استان 
اصفهان برگزار شد زیرا رؤسای ادارات مسئولان ستاد ثبت نام در سراسر استان 
هستند.دبیر ستاد ثبت نام مدارس استان اصفهان با اشاره به زمان و چگونگی 
ثبت نام خاطرنشان کرد: ثبت نام در دوره  ابتدایی از اول خردادماه آغاز شده و در 
حال حاضر نیز ادامه دارد.درســتکار افزود: انتظار می رود اولیای دانش آموزان 
و نوآموزان در ماه جاری برای ثبت نام مراجعه کننــد و تا پایان مردادماه فرآیند 
ثبت نام کامل شده باشد، بااین حال تا پایان شهریورماه نیز مدارس پاسخگوی 
مراجعات هستند؛ توصیه ما این اســت که خانواده ها زمان را از دست ندهند و 
در اسرع وقت اقدام کنند.رییس اداره ارزیابی عملکرد و پاسخگویی به شکایات 
اضافه کرد: دانش آموزی می تواند در پایه اول ابتدایی ثبت نام شود که تا تاریخ 
01/ 07/ 1402  شش سال تمام داشته باشد؛ همچنین تمامی نوآموزان بدو ورود به 
دبستان که در پایه اول ابتدایی ثبت نام می کنند، ملزم به سنجش سلامت هستند 
و تا این لحظه استان اصفهان به نحو مطلوبی پیش رفته است.وی ابراز داشت: 

ثبت نام در دوره  متوســطه از ابتدای تیرماه آغاز خواهد شد؛ دانش آموزان پایه 
نهم به محض دریافت فرم هدایت تحصیلی، برای ثبت نام به مدارس متوسطه 
دوم می توانند مراجعه کنند.درســتکار تصریح کرد: برای تکریم شــهروندان، 
دانش آموزان پایه های ورودی، یعنی پایه های اول، هفتم و دهم برای ثبت نام 
باید مراجعه  حضوری داشته باشند. در خصوص ثبت نام در پایه چهارم که بعضی 
از مدارس ابتدایی فقط دوره  اول یا دوره دوم هســتند و دانش آموز باید منتقل 
شود، ثبت نام به صورت حضوری در مدرسه مقصد انجام خواهد شد.وی ادامه 
داد: ثبت نام در میان پایه ها به صورت غیرحضوری و توسط مدرسه انجام می شود 
و درصورتی که محل مدرســه تغییر نکند دانش آموز به شرط قبولی و به صورت 
خودکار در پایه بالاتر ثبت نام می شود.رییس اداره ارزیابی عملکرد و پاسخگویی 
به شکایات ضمن توصیه به ثبت نام در مدارس محل سکونت به عنوان بهترین 
محل تحصیل، خاطرنشان کرد: ثبت نام در محدوده محل سکونت معضلاتی نظیر 
ایاب وذهاب فرزند، مراجعات والدین جهت پیگیری وضعیت تحصیل دانش آموز 
خود و… را برطرف می کند.وی در خصوص ثبت نام مدارس غیردولتی افزود: 
زمان ثبت نام این مدارس مانند سایر مدارس خواهد بود. شهریه این مدارس 
برای سال بعد اعلام نشــده و شــهریه ثبت نام به صورت علی الحساب شهریه 
سال قبل دریافت می شود و پس از اعلام شهریه سال جدید، مابه التفاوت آن از 
خانواده ها قابل اخذ است؛ همچنین باید قراردادی بین مدیر مدرسه  غیردولتی و 

ولی دانش آموز منعقد و یک نسخه از آن تحویل ولی دانش آموز شود.

بازار
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